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V gostišču Kocjan 
razstavlja 
Ida Rebula 

Na Borlu — v gostišču Bojana 
Kocjana — bodo delali tudi pozimi. 
Poleg dobre hrane bodo gostom nev-
siljivo ponudili tudi nekaj kulture. 
Trenutno je njihova gostja amaterska 
slikarka Ida Rebula, učiteljica iz 
Domžal. Doslej je že šestkrat sodelo-
vala pri delu slikarske kolonije Gorca 
na Borlu. 

Razstavo so odprli 25. septembra 
in bo na ogled do konca oktobra vsak 
dan od 11. do 22. ure. MG 

V vinogradih je bila gneča 
že prošnjo soboto in nede-
ljo. Za! so mnogi potrgali 
tudi grozdje poznih sort, kar 
je velika škoda posebno le-
tos, ko je grozdje zdravo in 
bi lahko počakalo še nekaj 
dni. Obeta se zelo kakovo-
stna vinska letina. Zorenje 
poznih sort grozdja je bilo 
26. septembra v primerjavi z 
letom 1983 v zaostanku šest 
do sedem dni. Sekretariat za 
kmetijsvo bo v skladu s stro-
kovnim mnenjem Kmetijske-
ga zavoda Maribor izdal 
odločbo za začetek trgatve 
šipona, laškega rizlinga in 
drugih poznih sort od 6. OK-
TOBRA DALJE v vinorod-
nem podokolišu Haloze, za 
druga vinorodna območja 
podravskega rajona, torej 
tudi za Slovenske gorice, pa 
je začetek trgatve dovoljen 
OD 11. OKTOBRA DA-
LJE. JB 

Foto: M. Ozmec 

UVODNIK 

Oh, že spet teden 
otroka 

Oktober se vsako leto prične s tednom otroka. Tudi letos se je. Spet se 
bomo spomnili na otroke in na vse, kar smo zanje želeli storiti, pa nismo. 
Ker nismo utegnili. Ali ker nismo imeli dovolj denarja. Ali ker smo mislili, 
da bo to storil kdo drug. AU pa smo se ležerno naslonili na misel, da otroci 
pač slej ko prej zrastejo in zato ob otroških potrebah ne gre zganjati preveli-
kega hrupa. Pravzaprav ni težko ugotoviti, da je teden otroka že tradicional-
ni teden sprenevedanja. 

Lahko bi podrobno obravnavali vrsto težav, ki pestijo otroke — od var-
stva, (ne)varnosti v prometu, zagotavljanja zdrave prehrane in pitne vode, 
obremenjenosti šolarjev, omogočanja letovanja vsem otrokom do izpostavlje-
nosti otrok fizičnemu in psihičnemu nasilju — ali brezbrižnosti — v družim 
in zunaj nje. Res bi lahko govorili in pisali o vseh naštetih in še mnogih dru-
gih problemih dneve in tedne, ne le v tem simboličnem tednu. 

Droben korak, ki ga je zastavila Zveza prijateljev mladine Slovenije na 
poti k seznanjanju javnosti z vso neznansko široko paleto nehumanih dejanj 
v odnosu do otroka, je v letošnjem geslu za teden otroka: OTROKU ZDR.4-
VO IN VARNO OKOUE. 

In zakaj prav to geslo? Preprosto: brez zagotavljanja zdravega življenja 
in varnosti otroci ne morejo zrasti. 

Pa kljub temu: na cestah v Sloveniji vsako leto izgubimo vsaj za razred 
otrok, da o poškodovanih niti ne govorimo. In to sprejemamo! Kako naj si 
drugače razlagamo dejstvo, da niti za cicibane v mali šoli in za prvošolčke ni 
zakonsko obvezno zagotoviti spremstva odraslih v vrtec ali šolo in nazaj. 

In še: vsi v Ptuju smo spoznali, kako dragocena je pitna voda, ko smo 
ostali brez nje. Koliko staršev je od oblasti zahtevalo takojšnjo sanacijo gra-
moznic, napolnjenih s strupi, kijih lahko kadarkoli spet odplakne v podtalni-
co? Naši otroci bodo morah namreč vse življenje piti vodo... 

Perečih problemov res ni težko odkriti, teže je za otroke zares nekaj 
storiti. 

Gabriel Berlič 

4. oktober — svetovni 
dan varstva 

že v prejšnjem letu sem na ta dan ugotovila, da ga skoraj nihče ne pozna. 
Celo tako se je primerilo, da ga ne poznajo niti tisti, ki se s temi vprašanji 
ukvarjajo. 

Naša država je večkrat na straneh tujega časopisja zaradi takšnega in dru-
gačnega ravnanja z živalmi; predvsem nehumanost dokazujejo pri prevozih ži-
vine. Zakoni, ki urejajo to področje, so za nas tabuji. Nihče se ne ozira tudi na 
lani sj)rejeti ustavni amandma, ki govori o teh vprašanjih. 

Želimo v Evropo, obnašamo pa se po balkansko. V svojem okolju dnevno 
srečujemo najrazličnejše oblike nasilja nad živalmi. Na problematičnost odno-
sov v družbi kažejo tudi številni kadavri kot posledica nasilja človeka nad žival-
mi. Nekateri naravnost uživajo, ko zastrupljajo domače ljubljence in se tudi 
drugače izživljajo. 

Tem in drugim sporočam, da se kultura nekega naroda kaže tudi v odnosu do 
živali...! MG 

Da pripravništvo 
ne bi zamrlo . . . 

v obrtništvu vedno manj zaposlujejo, prav tako upada zanimanje za 
zaposlovanje pripravnikov. Samostojni obrtniki izjavljajo, da je glavni 
razlog v previsokem znesku nagrade oziroma osebnega dohodka, ki po 
zakonu pripada pripravniku. Primerjava z osebnimi dohodki zaposlenih 
v obratovalnicah in v gospodarstvu občine pove, da gre celo za višje zne-
ske. Stvari so se pričele zapletati po 1. 9. z uveljavitvijo nove osnove za 
določitev osebnih dohodkov; ta znaša 2830 dinarjev. 

N a pogovoru, ki ga je sklical sekre-
tar sekretariata za obrt in podjetni-
štvo Branko Brumen in na katerem so 
sode loval i Marko Strbar, vodja enote 
Skupnost i za zapos lovanje Maribor. 
Draga Kšela, vodja Skupnosti za za-
pos lovanje enote Maribor, Milan 
Osterman, Skupnost za zapos lovanje 
Ptuj, Janez Rižnar, tajnik Obrtnega 
združenja Ptuj, in Franc Korunič. in-
špektor dela Uprave za inšpekcije ob-
čin Ormož in Ptuj, so izluščili več 
možnih rešitev. Tako med drugim da-
jejo p o b u d o , da se pogodba o delov-
nem razmerju uskladi z Zakonom o 
de lovnih razmerjih in kolektivno po-
g o d b o v poglavju, ki govori o priprav-
ništvu, vključno z volonterskim pri-
pravništvom in osebnimi dohodki de-
lavcev in pripravnikov pri samostoj-
nih obrtnikih. 

Da ne bi zamrlo zapos lovanje pri-
pravnikov d o pete stopnje izobrazbe 
(tega pripravništva skupnost za zapo-
slovanje ne sofinancira), bi bilo po-
trebno v 20. členu pogodbe o delov-
nem razmerju med delavci in samo-
stojnimi obrtniki dodati izjavo do-
govor med samostojnim obrtnikom in 
de lavcem pripravnikom, da se ta stri-
nja tudi z nižjim osebnim d o h o d k o m 
od predpisanega, ki pa ne sme biti 
nižji od osebnega dohodka, ki zagota-
vlja min imalno materialno in social-
no varnost. 

Skupaj z občinskim ministrom za 
obrt in podjetništvo so udeleženci po-
govora oblikovali pobudo za sekreta-
riat za de lo Republike Slovenije in 

Skupnost pokojninskega in invalid-
skega zavarovanja Slovenije , da se us-
kladijo predpisi na področju »volon-
terskega pripravništva«. Zakon o de-
lovnih razmerjih g a j e vpeljal oz iroma 
ga dovoljuje, vendar je ostal nedode-
lan. Potrebno bi bi lo določiti katego-
rije pripravnikov, za katere bi ga lah-
ko uporabili , prav tako pa je potreb-
no oblikovati način zavarovanja za 
primer nesreče pri de lu: vprašljivi so 
tudi prispevki, prav tako nagrada. 
Vsa ta odprta vprašanja zahtevajo re-
sen pristop, sicer b o pripravništvo pri 
zasebnikih kmalu zamrlo. Sicer pa ga 
že doslej ni bilo veliko. Lani je pri sa-
mostojnih obrtnikih pripravništvo 
opravljalo 13 delavcev. Za letos ni na-
tančnih podatkov, znan je samo po-
datek, da so štirje obrtniki v prejš-
njem mesecu umaknili v loge za zapo-
slitev pripravnikov iz že omenjenih 
vzrokov. Kaj to pomeni , ni potrebno 
posebej razlagati — Zakon o delov-
nih razmerjih je ze lo jasen: brez opra-
vljenega pripravništva se ni m o g o č e 
zaposliti . 

Obrtniki pa se v tem trenutku 
ukvarjajo še z drugimi problemi. Na-
jemnine za pos lovne prostore so se 
znova zvišale. Prvega julija so se po-
višale za 190 odstotkov, prvega okto-
bra pa za 97. Zahtevajo odkrit pogo-
vor in pripravljajo nekatere predloge, 
saj jim na primer ni razumljivo, da se 
vložki za ureditev lokalov ne upošte-
vajo pri določitvi najemnine. 

MG 



2 — DOMA IN PO SVETU 4. oktober 1990 — TEDNIK 
Teden otroka tudi 

za prizadete 
Sočasno z akcijami Zveze društev za cerebralno paralizo za pred-

stavitev javnosti ter drugimi aktivnostmi ob tednu otroka ponovno 
predstavljamo delo in probleme Društva za pomoč osebam s cerebral-
no paralizo na področju občin Ormož in F^uj. V društvo so včlanjeni 
starši otrok s cerebralno paralizo ter strokovni sodelavci, ki se ukvar-
jamo z zdravljenjem, habilitacijo, varstvom in socialno obravnavo 
osebe s cerebralno paralizo. Še vedno ugotavljamo, da so v obravna-
vo nepopolno zajete osebe po osemnajstem letu starosti. 

Cerebralna paraliza označuje predvsem motnje v gibanju in drži, 
vendar ima lahko otrok tudi motnje vida, sluha, govora, učne težave 
in je lahko tudi umsko manj razvit. Kot so različne motnje, mora biti 
tudi obravnava raznolika, kompleksna. Osnovna je nevrofizioterapija. 
Poleg pediatra in nevrofizioterapevta so nujni del strokovnega tima še 
logoped, specialni pedagog, psiholog, delovni terapevt in po potrebi 
drugi strokovni delavci. V svetu in pri nas se vedno bolj odločamo za 
ambulantno obravnavo oseb s cerebralno paralizo. To pomeni, da če 
je le mogoče, naj otrok ostane v družini, ki mu lahko nudi največ lju-
bezni in varnosti. Seveda pa je družina v tem primeru dodatno obre-
menjena in potrebuje zato posebno družbeno skrb in pomoč. V pri-
meru hujše prizadetosti ali če iz kakršnih koli drugih razlogov ni mo-
goča obravnava v domačem okolju, pa je seveda otroka potrebno na-
potiti v ustrezno bolnišnico ali zavod. 

Na področju občin Ormož in Ptuj že nekaj let poteka zgodnje od-
krivanje ter nadaljnje vodenje otrok s cerebralno paralizo. Na po-
dročju habilitacije pa je bila doslej redno izvajana samo nevrofiziote-
rapija. l 'omoč drugih strokovnih delavcev morajo starši s prizadetimi 
otroki iskati v Mariboru ali drugje. Za nevrofizioterapijo potrebuje-
mo ustrezne večje prostore, za kar pa ne najdemo finančnih sredstev. 

Otrokom, motenim v razvoju, bi morala že v predšolskem obdob-
ju biti zagotovljena ustrezna vzgoja in varstvo oz. primerno zagoto-
vljeno vzgojnovarstveno delo v otroških vrtcih ali razvojnih oddelkih 
v okviru vzgojnovarstvene organizacije. Ker zaradi oddaljenosti ali 
drugih razlogov na našem področju ne morejo vsi starši vsakodnevno 
voziti otroka v Ptuj, smo v programu dela dali poudarek na ponovni 
oživitvi mobilne službe. To službo bodo za predšolske in šolske otro-
ke prevzeli strokovni delavci šofe s prilagojenim programom dr. Lju-
devita Pivka v Ptuju, zdravstvo pa bo zagotovilo nevrofizioterapevta. 
Tako bodo strokovni delavci nudili pomoč otrokom in svetovali star-
šem na otrokovem domu. 

V šoli dr. Ljudevita Pivka je z letošnjim šolskim letom odprt po-
sebni oddelek za otroke s cerebralno paralizo. To je nedvomno velika 
pridobitev, saj bi drugače morali te otroke napotiti na habilitacijo v 
zavod. Tako pa ostajajo v domačem okolju, v varstvu staršev, ki so se-
veda strokovnim delavcem stalni in nepogrešljivi sodelavci. Na po-
dročju nadaljnjega šolanja ali usposabljanja ter iskanja ustreznih za-
poslitev nas čaka še dosti neizpolnjenih nalog. 

V juniju letos s e j e v okviru Mariborskega društva za cerebralno 
paralizo šest naših družin s specialno pedagoginjo in nevrofiziotera-
pevtko udeležilo terapevtske kolonije v Strunjanu. Domov so se vrnili 
vsestransko zadovoljni in prepričani, da sta tovrstna obravnava in re-
kreacija potrebna za otroke in starše. Upamo, da bomo te terapevtske 
kolonije lahko nadaljevali tudi v prihodnjih letih. Za starše smo pri-
pravili tudi nekaj predavanj v okviru društva, na katerih smo jih se-
znanili s cerebralno paralizo, načini obravnave, zakonodajo in orto-
pedskimi pripomočki. 

Ko ob T E D N U OTROKA razmišljamo o zdravem okolju, ki bi 
ga morali zagotoviti vsem našim otrokom in bodočim rodovom, raz-
mišljajmo tudi o tem, da otrokom s cerebralno paralizo in vsem priza-
detim poskrbimo za čimbolj normalno življenje. 

T P 

Od 1. oktobra popoldanska 
ambulanta na Potrčevi 

Od prvega oktobra do 31. marca bo dežurna popoldanska ambu-
lanta za bolne predšolske in šolske otroke delala na Potrčevi. Za tak-
šno organizacijo dela so se v Osnovnem zdravstvenem varstvu odloči-
li pred leti. Starši in mali pacienti so se nanjo že navadili. 

Selitev popoldanske dežurne ambulante je pogojena z ekonom-
skimi razlogi. In če je še pred nekaj meseci hudo kazalo za otroški di-
spanzer, so se sedaj razmere toliko izboljšale, da jim streha več ne za-
maka. Delovne razmere pa bodo še naprej nespremenjene. Otroški di-
spanzer za vsaj kolikor toliko normalno delo potrebuje vsaj 400 kva-
dratnih metrov delovnih prostorov, sedaj pa jih ima 150. Še dobro, da 
so starši, mali bolniki in zdravstveno osebje tako potrpežljivi. 

MG 

ZSMS - LIBERALNA STRANKA IŠČE NOVO IME 
w 

Štirinajsti kongres bo 
3. novembra 

Ceprn} se je na 1. seji republiške konference ZSMS—libernlne 
stranke minulo soboto, 29. septembra, močno poznalo, da je bila sobota 
(manjkalo je kar .?5 delegatov), je bilo vendarle sprejetih nekaj po-
membnih odločitev. Kna glavnih je ta, da bo 14. kongres stranke potekal 
• soboto, .1 novembra, k Zagorju ob Savi, ki je močno obremenjeno /. 
ekološko problematiko. 

Kot je povedal predsednik Jo-
žef Školč, pričakujejo, da bo na 
kongresu sodelovalo 233 delega-
tov, ki pa jih čaka kar precej na-
porno delo. Kongres bo potekal 
le en dan, do sedaj pa je znanih 
vsaj 6 bistvenih in pomembnih 
točk dnevnega reda: izvolitev or-
ganov kongresa, sprejem poslov-
nika o delu in verifikacija dele-
gatov, nagovor Jožefa Školča, 
razprava in sprejem programskih 
dokumentov, razprava in spre-
jem statuta stranke, volitve v re-
publiško konferenco; vse to pa 
kaže na časovno utesnjenost. 

Mile Šetinc in Roman Lavtar, 
ki sta vodila delovni telesi za se-
stavo programskih dokumentov 
kongresa, sta sicer razgrnila ne-
kaj svojih razmišljanj o vsebini 
posameznih tez, vendar sta opo-
zorila, da vsi osnutki dokumen-
tov še niso v celoti izdelani. V ta-
ko imenovanem manifestu libe-
ralizma še niso dodelani eko-
nomski del in področje družbe-
nih dejavnosti. Eden od avtorjev 
tez o gospodarskem razvoju Slo-
venije Janez Kopač pa je menil, 
da je treba še posebej opredeliti 
odnos do lastnine in denaciona-
lizacije, pri čemer je seveda treba 
dosledno upoštevati programske 
usmeritve stranke. 

V stališčih liberalcev k predlo-
gu gospodarskega razvoja je med 
drugim zapisano, da naj bi vsi 

objekti in naprave gospodarske 
infrastrukture postali last Repu-
blike Slovenije oziroma ožjih in 
širših regionalnih skupnosti, če 
so takega značaja. Energija in 
energenti naj postanejo tržno 
blago kot vsako drugo, vsakemu 
odjemalcu pa je treba zagotoviti 
elektriko po enaki ceni. Med 
drugim je predlagano, da Slove-
nija v bodoče ne more biti orga-
nizirana centralistično, mapak 
naj bo v ospredju regionalna po-
vezava. Poudarili so že znano te-
zo o Sloveniji brez vojaštva in 
vojske, ki že uživa podporo tudi 
zunaj stranke. 

Ko so govorili o strankarskih 
problemih, so opozorili na še 
zmeraj nerazjasnjeno dilemo o 
ukinitvi dosedanjih občinskih 
konferenc ZSMS- liberalne 
stranke ter to odločitev prepustili 

delegatom kongresa. Resno pa 
so pričeli razmišljati tudi o no-
vem imenu stranke, saj doseda-
nje očitno zaradi ideološke obre-
menjenosti prvega dela (ZSMS) 
nikakor ni več primerno, nekate-
rim (kranjskih obrtnikom) pa je 
trn v peti predvsem drugi del (li-
beralna stranka), saj naj bi bil 
kopiran. Štirinajsti kongres 
stranke bo zato poleg nove vsebi-
ne moral sprejeti tudi novo ime. 
In če velja stari pregovor, da 
obleka dela človeka, potem je 
pričakovati ob tem še kaj nove-
ga . . . 

M. Ozmec 

Takole so delegati z dvignjenimi rokami glasovali o tem, da bo kongres 
stranke 3. novembra v Zagorju. (Foto: M. Ozmec) 

Naši občani o zasebni 
praksi v zdravstvu 

Vse več je tistih, ki menijo, da je potrebno zasebno prakso v zdrav-
stvu nemudoma omogočiti, in to ne glede na to, da novega sistemskega 
zakona o zdravstvenem varstvu še ni. S tem bi legalizirali tudi nekaj čr-
ne prakse, pred katero si sedaj zatiskamo oči. Republiški zdravstveni 
svet pa ima drugačno mnenje. Ocenjuje, da ni zadostnih razlogov za za-
konsko uveljavitev zasebne prakse po hitrem postopku (v okviru sedaj 
veljavnega zakona o zdravstvenem varstvu). Vprašanje zasebne prakse 
naj bi celovito rešil nov sistemski zakon. Pri vsem tem pa velja upošteva-
ti še izkušnje razvitega sveta, kjer je ne glede na zasebno prakso večji 
del zdravstva organiziran v javnem sektorju. 

Ko smo o zasebni praksi v zdravstvu spraševali naše občane, smo 
dobili najpogostejše odgovore v tem smislu, da so za privatno prakso na 
vseh področjih. Le redki so k tej ugotovitvi dodali več. 

Janez Žampa, zasebni kmeto-
valec: »Menim, da je nujno, da 

se uvede zasebno delo v zdrav-
stvu; pozna ga ves svet. V prete-
klem obdobju smo delo zdravni-
ka zelo razvrednotili. Zdravnik 
mora biti svoboden, da lahko 
svoje znanje neomejeno nudi 
svojim pacientom.« 

Dr. Tone Florjančič: »Zdrav-
nik lahko prodaja avtomobile, 
televizorje in drugo, le svojega 
znanja ne. Ce bi bili dovolj do-
bro plačani za svoje delo, nam 
ne bi bilo treba svojega standar-
da popra\l jat i na sedanji način. 
Ce bo zasebna praksa legalizira-
na, bodo imeli korist vsi: zdrav-
stveni delavci, pacienti, drža-
va . . vsi pa bomo imeli tudi 
mirnejšo vest. Zasebna praksa v 
zdravstvu mora biti urejena v 
okviru oziroma pod okriljem 
zdravniške zbornice. Ta naj ima 
strokovni pregled in nadzor, saj 
si ne smemo dovoliti, da bi za-
sebno delo v zdravstvu potekalo 
neorganizirano.« 

Nada Puž, obrtnica: »Odobra-
vam zasebno delo v zdravstvu. 
Ce ga bomo omogočili, se bo 
znatno skrajšala čakalna doba. 
Sedaj, če je še tako hudo, težko 

prideš do zdravnika. Seveda pa 
bo privatna praksa uspevala le v 
sodelovanju z javnim zdrav-
stvom, saj si zasebni zdravnik ne 
bo mogel privoščiti sodobnih 
zdravstvenih prostorov, opreme 
in drugega, kar nujno potrebuje, 
če želi dobro delati.« 

Verica Turk, višja medicinska 
sestra: »Uzakonjeno zasebno de-
lo v zdravstvu bo prav gotovo 
prispevalo k večji kakovosti 
zdravstvenih storitev, kajti kon-
kurenca prisili slehernega, da se 
iz najrazličnejših vzrokov pri 
svojem delu veliko bolj potrudi. 

Prepričana sem tudi, da se bo 
pri delu z bolniki veliko bolj iz-
razil človeški odnos in uveljavilo 
doslednejše spoštovanje etično-
moralnih načel. Zasebni zdrav-
nik pa se bo trudil, še za skrbnej-
še spremljanje in upoštevanje 
najnovejših zdravstvenih do-
gnanj. Zdi pa se mi, da bodo v 
naši neurejeni družbi, če zakon-o 
zdravstvenem varstvu ne bo res-
nično dosleden, možne veliko 
večje zlorabe, predvsem pri ma-
terialu, delovnih sredstvih, ka-
drih in drugem. 

Vsakdo si pod zasebno prakso 
v zdravstvu predstavlja le zdrav-
nike. Tudi za druge zdravstvene 
delavce je to velik izziv. Prvi ko-
raki bodo redki in izredno težki . 
kljub izkušnjam, ki jih imajo v 
svetu na primer medicinske se-
stre zasebnice.« MG ' 

Janez Žampa 

Dr. Tone Florjančič 

Nada Puž 

Verica Tiirk 
(Fotografije: M. Ozmec) 

Ut> tednu otroka se je v nede-
ljo v dvorani generalne skupšči. 
ne Združenih narodov začela pr, 
va svetovna konferenca o otro-
cih. Na njej je govoril tudi pred-
sednik jugoslovanskega predsed-
stva dr. Borisav Jovič in v govoru 
v nedeljo zvečer govoril o skrhj 
Jugoslavije za otroke, ki živijo v 
uničenem okolju in slabem zra-
ku. Kosovskih otrok, ki nimajo 
hrane, šol v maternem jeziku, 
primerne zdravstvene zaščite in 
še česa, ni omenil. Zaradi težkih 
razmer v domovini se je predča-
sno vrnil iz Združenih narodov. 

• • • 

V sosednji Hrvaški spet vre. V 
Kninski krajini. Liki, posebej pa 
na Haniji in Kordunu tudi poka. 
V nedeljo so na Hrvaškem živeči 
Srbi proti legalni oblasti prvič 
uporabili orožje. Razjarjeni Srbi 
so oropali orožarne policijskih 
postaj v Dvoru na Uni, v Glini in 
Obrovcu, Donjem Lapcu in dru-
god. Kljub občasnemu miru je 
čutiti napetost, saj Srbi slavijo 
sprejem ustave. Uresničiti name-
ravajo blokado vsega prometa na 
teh območjih, če hrvaške oblasti 
ne bodo izpustile najhujših iz-
grednikov na petkovih demon-
stracijah v Petrinji. Hr.aške 
stranke so vznemirjene. 

• • • 
Dan pred splošno opozorilno 

stavko v ponedeljek so v sovjet-
ski republiki Ukrajini organizira-
li vsenarodne protestne manife-
stacije. V Azerbejdžanu so po se-
demdesetih letih prve večstran-
karske volitve, poleg Komunisti-
čne partije Azerbejdžana pa se 
jih udeležuje še 45 organizacij in 
strank. Glavno mesto Baku je 
praktično zaprto, republika pa 
ima od januarja letos praktično 
vojaško upravo. Na pogajanje s 
centralnimi oblastmi se v Mos-
kvo odpravlja litovska delegaci-
ja ; njenih osem članov s Kazimi-
ro Prunskienejevo na čelu bo 
zahtevala popolno odcepitev od 
Sovjetske zveze. 

• • • 
Zunanji ministri držav podpis-

nic helsinške listine so se v pone-
deljek sestali v New Yorku, kjer 
se je začel pripravljalni sestanek 
za pariško konferenco KVSE. 
Na njej naj bi položili temelje za 
novo neblokovsko Evropo. Se-
stanka se j e udeležil tudi republi-
ški sekretar za mednarodno so-
delovanje dr. Dimitrij Rupel kot 
član jugoslovanske delegacije. 
Sprejeli bodo tudi dnevni red za 
vrhunsko srečanje KVSE. V New 
Yorku je priložnost, da Republi-
ka Slovenija kot suverena država 
nastopi v Parizu. 

• • • 
Iraški predsednik Sadam Hu-

sein je v nedeljo zvečer ob rojst-
nem dnevu preroka Mohameda 
naslovil posebno poslanico na 
islamske vernike po vsem svetu. 
Predstavil je iraška stališča do 
krize v Zalivu in odločno obsodil 
navzočnost ameriških in drugih 
zahodnih enot v Saudski Arabiji, 
kjer sta islamska sveta kraja Me-
ka in Medina. Vojaki zahodnih 
držav in ZDA pa še vedno priha-
ja jo na ozemlje Saudske Arabije. 
Husein je tudi pozval k pogaja-
njem, ki naj bi se jih udeležile 
vse države, vpletene v zalivsko 
krizo, vključno z ZDA. 

• • • 
Sovjetski uradni in vladni ča-

sopis Izvestja se v nedeljo ni po-
javil na policah. Po radiu so spo-
ročili, da ga niso natiskali zaradi 
pomanjkanja papirja. Izšel je v 
ponedeljek, v okolici Moskve pa 
šele v torek. 

Po šestdnevnem premirju so se 
v Monroviji spet začeli boji rival-
skih uporniških frakcij. Frakcija 
Princea Johnsona je napadla 
nasprotno frakcijo Charlesa Tav-
lorja, pozvala pa je še evropske 
m i r o v n e s i le , da se ji pridružijo . 

• • • 

V nedeljo so bile volitve na 
Madžarskem za vse lokalne obla-
sti. S temi volitvami, šest mese-
cev po prvih svobodnih parla-
mentarnih volitvah po vojni in 
po porazu komunistov, naj bi se 
končno zaokrožil sistem oblasti 
zmagovalca na volitvah, to j^ 
koalicije desnega centra. 

Pripravila MS 
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PERUTNINARJI SE UTAPUAJO V IZGUBAH (TEDNIK 38, 27. SEPTEMBRA 1990) 

Druga plat resnice o Perutnini Ptuj 
Koperanti Perutnine F^uj so na svojem 

zboru v nedeljo, 23. septeriibra, v Dornavi 
postavili neka) neresnic. Ker menimo, da je 
javnost potrebno seznaniti tudi z drugo pla-
tjo medalje, bomo podali nekaj odgovorov 
na to. 

Ker so organizatorji kooperantskega zbora 
povabili na zbor vseh 316 rejcev, udeležilo pa 
se jih je le 116, ka/e. da vsi le niso tako neza-
dovoljni z delom Perutnine. To je tudi resni-
ca. saj naši nodatki kažejo, da je v vseh letih 
približno 30 % koonerantov doseglo slabše 
rezultate od drugih. Na to imajo seveda vpliv 
številni dejavniki, od katerih jenedvomno ze-
lo pomemben človšeki faktor. 

Povprečni rezultati iz septembra kažejo, da 
smo v 43,5 dneh dosegli povprečno telesno 
težo brojierjev 1,99 kg. Razpon med koope-
ranti pa "je od 1,65 kg do 2,29 kg. Ti rezultati 
kažejo, da danes dosegamo rezultate, ki so na 
izjemno visokem nivoju. 

Namigovanja o kvaliteti provenience Ar-
bor-Acres so med kooperanti že doleo prisot-
na. Dejstvo pa je. da je iz ZDA danes 
nedvomno vodilna hiša genetskega materiala v 
svetu. Danes AA zalaga 2 /3 ameriškega trga s 
svojo provenienco in prodaja plemenski ma-
terial v 60 držav sveta na vsen petih konti-
nentih. 

Perutnina Ptuj je v svojo proizvodnjo 
uvedla novo genetiko, po temeljiti strokovni 
analizi, leta 1987. Vse do danes so rezultati, 
ki jih s to genetiko dosegamo mi, kakor tudi 
številni nasi kupci širom po Jugoslaviji, več 
kot zadovoljivi. 

Mnenje kooperantov, da smo si z novo ge-
netiko »vnesli v iate virus«, ki je vir vsega 
zla, pa je — milo rečeno ~ nestrokovno. 

Nad zdravstveno situacijo jat bdi 7 specializi-
ranih veterinarskih strokovnjakov z najso-
dobneje opremljenim laboratorijem v Peru-
tnini Ptuj. Zraven t e p pa ima natančen vpo-
gled in spremlja zdravstveno problematiko 
Inštitut za perutninarstvo Veterinarske fakul-
tete Ljubljana in Center za peradarstvo Vete-
rinarske fakultete Zagreb. 

Ne nazadnje pa smo v stalnem strokovnem 
stiku z vodilnimi strokovnjaki s področja pe-
rutninarstva z vsega sveta. Na koncu pa seve-
da bdi nad zdravstveno sliko jat tudi veteri-
narska inšpekcija. 

Kvaliteta krme, ki ji oporekajo kooperanti, 
pa lahko izhaja le iz strokovne analitike. Žal 
je tu človeška ocena le subjektivna in ne mo-
re biti merilo ocene kvalitete. Nad vsemi 
vhodnimi surovinami kakor tudi nad gotovi-
mi mešanicami krme bdi nepristranska slu-
žba Jugoinšpekta. Obenem pa v lastnem ke-
mijskem laooratoriju opravljamo ponovno 
vsaj 30 natančnih analiz. Krmne mešanice so 
sestavljene po najsodobnejših znanjih in je 
njihova sestava konstantna ter računalniško 
vodena. 

Glede amortizacije in rizičnega sklada pa 
je težko kaj dodati. Upravljanje z obema je v 
rokah kooperantov. Amortizacija je stalno v 
obtoku letno vsaj pri 70 kooperantih, rizični 
sklad pa koristijo kooperanti za pokrivanje 
nezgod. 

Na pripombi, da se v Perutnini kooperanti 
nirnajo s Kom pogovarjati, je potrebno posta-
viti vprašanje, kje. 

Kooperanti imajo stalno na razpolago 7 
področnih vodij proizvodnje, ki so dnevno v 
stiku z njimi. Direktor Kooperacije pa je go-

tovo stalno odprt za njihove pripombe. Ko-
operanti imajo organizirane svoje zbore in 
predstavnike v delavskem svetu. " 

Vse dodatne inforamcije na dobijo tudi 
prek internega časopisa Ptujski perutninar. 

Čudimo pa se, da nas kljub želji po dialogu 
z nami niso povabili v nedeljo na zbor koope-
rantov v Dornavo. 

Glede plač pa tole: v Perutnini so bile os-
nove osebnih dohodkov vedno javne in so še 
danes. Res pa je, da je stimulativni del oseb-
nih dohodkov zaupen, kakor ga določa tudi 
splošna kolektivna pogodba. 

Res je tudi, da je Perutnina Ptuj ustanovila 
mešano podjetje v razmerju vloženega kapi-
tala 40 : 40. Dokumenti so" bili sprejeti na sa-
moupravnih organih, hkrati pa dobili zeleno 
luč v postopku za registracio za zunanjo trgo-
vino in bili registrirani na sodnem registru v 
Mariboru. 

Doslej prek Vutalija ni tekla nobena go-
spodarska dejavnost, pač pa se načrtujejo 3 
restavracije hitre prehrane v Ptuju in Velenju 
oziroma se raziskujejo nova tržišča v Zagre-
bu, Ljubljani in na Reki, vse z željo graditi 
restavracije hitre prehrane. 

Perutnina Ptuj pa Vutaliju ni prodala no-
benega osnovnega sredstva (zgradbe), ampak 
je poslovalnico na Titovem trgu dala v najem 
"za obdobje 20 let v skladu z občinskim odlo-
kom o najemninah. 

F^erutnina Ptuj ni in tudi ne bo v posle 
vpletala političnih strank, ker menimo, da je 
proizvodnja le strokovno delo in zahteva 
strokovni pristop. 

Poc^redsednik PO: 
dr. Roman Glaser, dipl. vet. 

Dober den. tovarišice in tovariši, gospe in gospodje! \ 'soki si pač naj 
vzerne listi naziv, ki mu najhoj paše. Družba se pač spreminja in mi z 
njo. In tak Je nahrž tudi prav. l\4oren vam povedali, da sen od trgatve, 
putorenja, hrentorenja, prešanja, dobrih žganjic. povitic in prasic že čisla 
doj vničeni. V imeni vseh tistih, ki celo leto po goricah lečemo, špritamo 
in švicamo, hi van rad poveda, da smo z letošnjo vinsko letino kar zado-
voljni. Pa saj vete. kak pravimo: Če Je pa količini in kvaliteti dobra leti-
na, rečemo in se pohvalimo: Vidite, takšnega smo pridelali. Če Je letina 
baj siramačka in kisla, le pa rečema: Ja, vidite, takšnega pa so nam ba-
gec dali. Tak Je pač ta, da sta gaspad bagec in tavarišica partija v.ve huj-
dega in dobrega kriva. Še dobro, da sa se Jima pa volitvah še Demas in 
druge stranke ter zveze pridružile, tak ke Je zaj več krivcov za dobrote in 
seveda tudi za hujdabije na taten puklasten sveti. 

Tata pisma sen vam pisa v nedela, to Je na tisti den, gda smo vure 
za ena vura nazaj porinoli. Z vurami, kejko Jih pač mama z Mico pri hiši, 
to neje bija problem nareti, pač pa so hujdičavi problemi z dvema peteli-
noma. ki še far t naprej kikirikata jutranje budnice pa balkanskem in ne 
pa srednjeevropskem cajti. Na vse načine kakata treniramo, da bi si ku-
rečje vure premeknola, pa ves trud čista nič ne pomaga. Zdi pa se mi tu-
di, da sta tala najina kokatiča slepa, saj skara vsako kuro »pohodita« in 
Jima Je vseeno. Je domača ali pa sosedova. Vena Jima boma mogla z Mi-
co očole kupiti. Mene Je maja Mica že opremila s talin pripomačkon za 
bajšo gledaje, najbrž tudi zato. da ne bi tudi Jas kere druge kure oskuba. 

Tak. pa smo na kunci in se lehka zaJ poslovimo. Tak čista na krotka 
in po domačen. Srečno — pa ne za večna. Vas pazdrovla vaš LUJZEK. 

PRVI POVOLILNI SHOD SDZ NA ŠMARJETNI GORI PRI KRANJU 

Poleg slovenskega kmalu evropski potni list 
»Danes smo na pragu nove dobe slovenskega naroda. Odlika Slo-

venske demokratične zveze in vseh zmagovitih strank v Vzhodni Evropi 
je bila, da je govorila resnico. Resnico o zločinih in zlorabah, o tesnobi 
in strahu, o omejenih možnostih in težavah. Ni naključje, da so na čelu 
nove češke, slovaške ali madžarske oblasti ljudje peresa, znanosti in 
kulture, edinole z resnico, z natančno preiskavo preteklosti in s pronic-
Ijivim načrtom za prihodnost je mogoče napredovati. Napredovali smo, 
danes lahko tudi marsikaj storimo...« je med drugim poudaril dr. Di-
mitrij Rupel, predsednik SDZ, na prvem po vol i I nem shodu pripadnikov 
in simpatizerjev te stranke, ki so se zbrali v prijetnem sončnem popol-
dnevu 30. septembra na Šmarjetni gori, priljubljeni izletniški točki nad 
Kranjem. 

Blizu tisoč udeležencem sho-
da, ki je potekal pod geslom Slo-
venija—moja država, je izrazil 
dobrodošlico kranjski župan Vi-
tomir Gros, v imenu Hrvatske 
demokratske zveze pa jih je po-
zdravil tajnik Miljenko Žagar. 
Predsednik stranke dr. Dimitrij 
Rupel je med drugim ugotovil, 
da je nekaterim očitno bolj do 
nagle razprodaje slovenskega 
premoženja kot do slovenske su-
verenosti. Glede svoje stranke je 
ponovil znano trditev, d a j e SZD 
stranka vseh Slovencev, ne glede 
na starost, družbeni položaj, ve-
ro in osebno prepričanje. Po nje-
govem prepričanju mora biti po-
litika glede verskih in ideoloških 
vprašanj neopredeljena. Ko je 
govoril o položaju Slovenije, je 
bil zelo jasen, saj je dejal, da za 
SDZ konfederacija ni pot v neko 
tretjo Jugoslavijo, ampak je to 
pot iz bivše Jugoslavije. Dotakni! 
se je tudi zapletov okrog dena-
cionalizacije, pri čemer je dejal, 
da ne bomo dopustili, da bi ne-
kdo kar tjavendan razprodal 
podjet ja in slovensko zemljo. 
Slovenci se ne bomo sprijaznili s 
tem, da bi nam zagospodarili tuj-
ci ali da bi se vrnili stari gospo-
darji. 

»V najkrajšem času bo treba 
sprejeti nov zakon o slovenskem 

državljanstvu, saj bo to edini na-
čin, da se zavarujemo pred novo 
selitvijo narodov v Jugoslaviji. V 
teh dneh bomo sprožili postopek 
za izdelavo slovenskega potnega 
lista. Trenutno je edina težava v 
tem, da še nimamo ustreznega 
osnutka slovenskega grba, vseka-
kor pa upam, da bodo Slovenci v 
najkrajšem času dobili poleg slo-
venskega tudi evropski potni 
list!« je končal slavnostni govor 
dr. Dimitrij Rupel. 

Predsednik slovenske skupšči-
ne dr. France Bučar je zavrnil 

vse pogostejše očitke tistega dela 
slovenske javnosti, ki je od nove 
vlade »v tem kratkem obdobju« 
pričakovala več, kot je ta storila. 
»Veliko uspešnejši bi lahko bili, 
če nam ne bi nagajali stari 
oblastniki,« je poudaril. »Še ved-
no so obdržali svoje dokaj trdne 
pozicije v nekaterih gospodar-
skih organizacijah, javnih medi-
jih in finančni sferi. Vendar je 

vse to brez upanja, saj je videti-
kot otroška igrica s papirnatim 
tigrom. Je pa naloga nove vlade 
veliko težja, saj moramo ob ruše-
nju stare zgradbe sočasno graditi 
novo. Pri tem dajemo velik pou-
darek ustvarjalnosti, resnemu in 
trdemu delu ter podjetni-
štvu . . .« 

Tudi poznejši govorniki -
vseh je bilo več kot 10 — so bili 
do nekaterih zadev pri nas precej 
kritični in celo skeptični. Pod-
predsednik SDZ mag. Igor 
Omerza je ozmerjal »barbarstvo 

Markovičevega zakona«, dr. Raj-
ko Pirnat je opozoril na pravne 
in politične vidike denacionali-
zacije pri nas, minister dr. Peter 
Vencelj je obljubil popolno re-
formo šolstva in dopustil mož-
nost obstoja tudi privatnih šol, 
če bo treba. 

Med pevskim in folklornim 
kulturnim sporedom so se oglasi-
li tudi Spomenka Hribar, Tone 
Tršar, Mojca Šifrer, Rudi Šeligo 
in naša rojaka iz Kanade in 
Amerike, ki sta se po 42 letih vr-
nila v domovino s prerojenimi 
občutki. M. Ozmec 

Del udeležencev shoda na Šmarjetni gori. 

pismo »od daleč« 
Največje odkritje balkanske 
politične scene Je vsekakor Vo-
jislav ŠešelJ, »čeiniški vojvo-
da«, kije s stotinami privržen-
cev zahteval pred ameriška 
ambasado in na mitingu pred 
zvezno skupščina, da odide v 
zaliv in se skupaj z Američani 
bari proti Sadamu Huseinu. 

Kompleks zavezništva srbskega čelniškega giba-
nja. kije pripravljeno oditi tudi na Hrvaška, pa Je 
te dni tudi edina, čemur se Je vredna v »balkanski 
krčmi« iz srca nasmejali. Jugo-ruske rulete, ki le 
dni potekajo na Hrvaškem oziroma »na zahodnih 
mejah Srbije«, kot pravijo v Srbskem gibanju ob-
nove. namreč vzbujajo zaskrbljenost. V ušesih mi 
še zvenijo ponedeljkove besede nekaterih študentov 
in drugih, ki sa se zbrali pred zvezna skupščina, da 
hočejo orožje in odhod na Hrvaška. Pa spominu pa 
.sa to isti ljudje, ki sa pred letam dni hoteli oditi na 
Kosovo, toda če bi Jim res začeli deliti puške in bi 
jim kljub temu, da najbrž niso niti kokoši zaklali, 
zaukazali streljati, bi navdušenje za boj verjetno 
splahnelo. Zahteve, da se zvezna predsedstva ra-
vna pa črki ustave ter uporabi vojska za umirjanje 
stanja. Je .še zadnji poskus, da se zrežirani spekla-
kli še enkrat prodajo pod firmo zveznih oblasti. 

Sicer pa po sprejemu nove ustave v Srbiji ne 
skrivajo, da sa pripravljeni stvari vzeli v svaje roke. 
Čeprav s Srbi. ko gre za politiko in vojska, zaradi 
nemirne krvi, četudi sa drugače imenitni ljudje, ni 
dobra češenj zobati, pa Je verjetno nekaj javlov ozi-
roma zaostrenih scen napravilo tudi Hrvaška vr-
havništva. Občutek imam. da imajo nove oblasti v 
glavah še vedno boljševiške manire za reševanje 
nacionalnega vprašanja, da ne omenjam reprama-
terializacije družbene lastnine, kije očitna tudi šib-
ka tačka slovenske oblasti. Tudi predsedstvo drža-
ve ima podobne probleme, saj rejerendumska reše-
vanje juga krize vadi v državljanska vojna. V bal-
kanski krčmi, kar .so iz Jugoslavije napravili, .seje 
potrebno tudi dogovoriti, kaka hi šli narazen brez 
nožev v hrbtu. 

Težka je reči. kaj bo danes na seji sklenilo zve-
zna predsedstvo, toda ne zdi se mi verjetno, da hi 
na Hrvaško poslali zvezna policijo. Intervencija ar-
made hi bila prav taka zadnje dejanje, ki hi se zgo-
dila v sedanji Jugoslaviji, vendar mislim, da vojska 
tega ni predlagala. 

Sledi torej odpiranje še druge rane za Kasovim. 
odpiranje dodatne rane. ki pa glede na Bosno in 
Hercegovino še ni zadnja. Ali Ja homo odnesli iz 
v.sega skupaj .sama z abliži ali pa z luknjami v gla-
vah. pa še vedno ni Jasna. 

Vladimir Vodu še k 

ZKS - STRANKA DEMOKRATIČNE PRENOVE PTUJ 

v vrtincu predkongresnih aktivnosti 
v ptujski stranki prenoviteljev se bodo v okviru 

pripravljali na kongres, ki naj bi zagotovil vzpon 
leve koalicije na oblast. V programskih izhodiščih 
poudarjajo vprašanja, povezana z delom, material-
no in socialno varnostjo, opozarjajo na grabljenje 
družbene lastnine, podpirajo odpravljanje krivic, 
vendar ne na račun novih. Nasprotujejo pa zahte-
vam po vračanju premoženja vsem, ki so pomagali 
okupatorju, opozarjajo, da nekateri spravo in po-
miritev izrabljajo za rehabilitacijo domačega kvi-
zlinštva in fašizma . . . 

Ptujski prenovitelji uveljavljajo svoj volilni pro-
gram ~ Za razvoj občine Ptuj — v občinskem in 
republiškem parlamentu. Njihov poslanski klub 
ima pisarno na sedežu stranke in je odprt vsak dan 
od 7. do 15. ure, v četrtek pa tudi popoldne. V ob-
dobju do kongresa bodo po vseh krajevnih skup-
nostih sklicali zbore in se na njih dogovorili o na-
daljnjih oblikah delovanja v krajevnih skupnostih. 

Nov'na je predstavila razvojni projekt Haloze 
Prejšni ponedeljek je Nov'na stu-

dio podeželja, ob prisotnosti nekate-
rih vabljenih predstavila Razvojni 
načrt za Haloze. V glavnem so ga do-
bro sprejeli, je po okrogli mizi pove-
dal vodja skupine, ki spremlja razvoj-
ni projekt Haloz, Stane Napast. Zani-
mivo pri tem je, da so na pogovoru 
sodelovali le novinarj;! osrednjih re-
publiških medijev, saj vabilo do lo-
kalnih sredstev javnega obveščanja ni 
prišlo. 

Po številnih analizah in študijah so 
sedaj Haloze dobile konkreten ži-
vljenski projekt. Nov "na je še najbolj 

uspela pri načrtovanju dopolnilnih 
dejavnosti na kmetijah. Nekatere bo-
do zaživele že letošnjo jesen, na pri-
mer sušilnica sadja. Projekt Haloz je 
tako zastavljen, da ga je moč uporabi-
ti tudi drugje. Seveda pa bo potrebno 
poiskati ljudi, ki ga bodo uresničili. 
Se najbolj se bo seveda zatikalo pri 
zagotavljanju denarja. 

Med svoje ugotovitve pa so na 
okrogli mizi zapisali: program je me-
todološko zasnovan na treh osnovnih 
načelih: sistematičnosti, posamični 
pobudi in aplikativnosti; grajen je na 
zmožnostih obravnavanega območja 

(prostoru in prebivalstvu); v razvoju 
tega območja mora sodelovati širša 
skupnost; v Halozah je potrebno ob-
držati kmetijski značaj pokrajine; 
spodbujati je potrebno razvoj dopol-
nilnih dejavnosti, storitvene obrti in 
malega gospodarstva glede na to, da 
prebivalstvo Haloz le del dohodka 
pridobiva iz kmetijstva. Poleg tega je 
potrebno doseči zmerno koncentraci-
jo poselitve, v občini pa organizirati 
in usposobiti skupino, ki bo nadalje-
vala začeto delo na razvojnem ob-
močju. Podobne skupine naj bi usta-
novili tudi v drugih okoljih. 

MC, 

Delegatska nezainteresiranost ali kaj drugega 
Med delegati in občani ptujske občine še zmeraj 

različno odme\a prekinitev 4. zasedanja skupščine. 
Zanimivo je, da so razlage vzrokov močno tepejo. 
Formalne ugotovitve se ne skladajo z neformalnimi. 

Predsedstvo skupščine občine je dan po neu-
spešnem zasedanju temeljito analiziralo potek in 
razplet dogodkov. Največkrat je bilo slišati, da de-
legati niso poslušali, kaj je govoril predsednik 
skupščine. Zato naj bi bil glavni vzrok za prekini-
tev skupščine nezainteresiranost delegatov. Glede 
na kratek čas dela naj tudi ne bi bilo časa za stran-
karsko opredeljevanje, četudi v javnosti najbolj 
govorijo o tem. 

Vojteh Rajher. predsednik skupščine, je prepri-
čan, da je v tem trenutku najbolj nujno poenote-
nje, če želimo uspešno delati. V poteku priprav in 
vodenja skupščine ni bilo napak, tudi v vsebin-
skem pogledu ne. Predsedstvo pa meni. da bi 
kljub temu predlagali spremembo poslovnika, zla-

sti v delu. ki govori o delu skupne seje zborov. V 
bodoče naj bi o dnevnem redu odločala večina 
prisotnih delegatov, ne pa večina delegatov v 
skupščini. 

26. septembra so se člani predsedstva tudi dogo-
vorili. da bosta oktobra dve seji skupščine. 9. okto-
bra bodo delegati razpravljali o gospodarjenju, 
družbenem planu, proračunu, minoritski cerkvi in 
nekaterih drugih vprašanjih. 23. oktobra pa o pro-
gramih vlade in Halozah. Pričakovati je. da bodo 
delegati v bodoče bolj resno vzeli naloženo oziro-
ma prevzeto delegatsko odgovornost. 

F^redsedstvo se je seznanilo tudi s pobudo skupi-
ne delegatov, ki predlaga družabno srečanje dele-
gatov. poslanskih klubov, predsedstva skupščine, 
izvršnega sveta in predstavnikov javnih medijev. 
Pobudo lahko razumemo tudi kot zavedanje o 
zdajšnji neenotnosti. 

MG 
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NASVETI ZA VSAK DAN 
Pikantno zeliščno maslo 

Z močnimi začimbami ali zeli-
šči in tudi z blažjimi dodatki lah-
ko spremenimo okus maslu, ki 
potem dopolni okus pečenega 
mesa in drugih živil, pečenih na 
žaru. 

Postavite košček ohlajenega 
zeliščnega masla na sveže pečen 
steak - meso takoj prevzame 
aromatični vonj in okus zelišč. 
Ali izboljšajte okus ribi, pečeni 
na žaru s krompirnim maslom. 
Ali pa natrite ovčjo zarebrnico z 
ingverjevim maslom. Pri vseh re-
ceptih je končni postopek enak, 
zato ga pri posameznih receptih 
posebej ne bom ponavljal. Posto-
pek priprave je: maslo ohladimo, 
ga oblikujemo v tanko rulado, 
zavijemo v alufolijo in do uspo-
rabe shranimo v zamrzovalniku. 

Zeliščno maslo (klasična pripra-
va) 

Šalotko in zelišče drobro nase-
kljamo in dobro premešamo z 
maslom, ki ima sobno temepera-
turo. 
Za pripravo potrebujemo: 
2 dag šalotke 
5 dag drobnjaka 
2,5 dag estragona 
5 dag peteršilja 
2,5 dag vrtne kreše 
12,50 dag masla 
Petršiljevo maslo 

Maslo penasto umešamo, do-
damo drobno nasekljan peteršilj, 
limonin sok, omako worcester, 
zeleni poper, dobro premešamo 
in ohladimo. 
Za pripravo potrebujemo: 

12,50 dag masla 
5 jedilnih žlic svežega zelenega 
peteršilja 
I čajno žličko limoninega soka 
I brizg omake worcester 
I ščepec zelenega popra 

Paradižnikovo maslo 
Maslo (sobna temperatura) 

in paradižnikovo mezgo v mešal-
cu premešamo, okus pa izboljša-
mo so soljo in sladkorjem. 
Za pripravo potrebujemo: 
12,5 dag masla 
8 dag paradižnikove mezge 
I ščepec soli 
1 ščepec sladkorja 

Maslo presenečenja 
Maslo (sobna temperatura), 

gorčico, konjak, vvorcester in ta-
basco umešamo, na koncu pa še 
dodamo sol, poper in jedilno žli-
co nasekljanih svežih ali suhih 
zelišč (npr. žajbelj, timijan, bazi-
liko, rožmarin, pehtran . . .) 
Za pripravo potrebujemo: 
12,5 dag masla 
2 čajni žlički ostre gorčice 
1 jedilno žlico konjaka 
1 brizg omake vvorcester 
1 brizg omake tabasco 
I jedilno žlico mešanih naseklja-
nih zelišč 

Maslo s šampinjoni 
Maslo penasto umešamo, do-

damo drobno nasekljane šampi-
njone, ki jih prej očistimo, opere-

mo in 10 minut na maslu duši-
mo. Vzamemo lahko tudi vlože-
na v slanico. Ohlajene naseklja-
mo, solimo, popramo in primeša-
mo drobno nasekljan zeleni pe-
teršilj. 
Za priravo smo porabili: 
12,5 masla 
10 dag šampinjonov 
sol 
zeleni poper 
1 čajno žličko nasekljanega pe-
teršilja 

Paprično maslo 
Sladko papriko, sol, nariban 

muškatni orešček, drobno nase-
kljano svežo rdečo papriko ume-
šamo v maslo (sobna temperatu-
ra) in ohladimo. 
Naredili smo ga iz: 
1 jedilne žlice mlete sladke rdeče 
paprike 
sol 
muškatnega oreščka 

4 jedilnih zlic drobno nasekljene 
sveže rdeče paprike 
12,5 dag masla 

Česnovo maslo 
Maslo penasto umešamo, do-

damo drobno nasekljan česen in 
čebulo, limonin sok in naseklja-
na zelišča (od zelišč tista, ki jih 
imamo na razpolago), solimo in 
ohladimo. 

Vinogradniško maslo 
Rdeče vino z lovorjevim li-

stom in nasekljano šalotko (ali 
čebulo) zavremo; na zmerni tem-

peraturi naj vre toliko časa, da 
nam ostaneta 2 jedilni žlici teko-
čine. Tekočino precedimo in 
ohladimo. Maslo penasto umeša-
mo, dodamo ohlajeno vino, na-
sekljan zelen peteršilj in paradiž-
nikovo mezgo, dobro premeša-
mo ter solimo in popramo 
Za pripravo smo porabili: 
8 jedilnih žlic rdečega vina 
1/4 lovorjeva lista 
I drbono nasekljano šalotko ali 
čebulo 
12,5 dag masla 
I jedilni žlico nasekljanega pe-
teršilja 
I čajno žličko paradižnikove 
mezge 
sol 
beli poper 

Maslo pa lahko na podobne 
načine pripravite še iz drugih se-
stavin, npr. curryja, poprove me-
te, medu, mandeljev, orehov, li-
mon, oranž, marelic, brusnic, 
sardelnih filetov, kaper, prekaje-
nega lososa ipd. 

Zeliščna masla pa lahko upo-
rabimo za predjed kot namaz; 

zraven ponudimo toast. Servira-
mo jih ohlajene v manjših stekle-
nih ali lesenih posodicah lepo 
okrašene. 

Želim vam dober tek in obilo 
zadovoljstva pri pripravi. 

V naslednji številki Tednika 
boste lahko spoznali nekaj novih 
receptov za pripravo jedi pod ge-
slom: PREŽIVIMO PROSTI 
ČAS V NARAVI. 

Dušan Bombek, 
tehnolog iz Kmetijskega kombi-

nata 
— Haloški biser Ptuj 

Zeliščno maslo. 

Jesensko škropljenje plevelov v pšenici in ječmenu 
Na vseh kombinatih v Podravju zatirajo pleve! že v jeseni. Škroplje-

nje s herbicidi izvajajo takoj po setvi ali ko ima pšenica tri ali več listov. 

Z doslej poznanimi herbicidi 
smo lahko zatirali plevel v pšeni-
ci in ječmenu le spomladi. Razen 
z redkimi specifičnimi herbicidi 
(basagran DP, starane), ki pa 
dražijo pridelovanje, lahko zati-
ramo plevele spomladi samo do 
faze razraščanja pšenice, pozneje 
škropljenje negativno vpliva na 
kasnejši razvoj pšenice, vpliva na 
zmanjšanje pridelka, plevel pa 
ne moremo zadovoljivo uničiti. 

saj so v tem času že preveliki in 
manj občutljivi na herbicide. 

Spomladi uporabljamo herbi-
cide prepozno zaradi: 

— razmočenih tal, 
— nizkih dnevnih in nočnih 

temperatur (učinkovitost herbici-
dov pride do izraza pri dnevnih 
temperaturah nad 15° C do 
20° C, ponoči pa ne sme pasti 
pod 0° C). 

V zadnjih letih so v tujini od-
krili in že dali na tržišče herbici-
de, ki v celoti zatrejo plevele že v 
jeseni. Večina plevelov, izjema je 
slak, kali in raste v jeserii skupaj 
s pšenico in ječmenom. Že takrat 
jemljejo hranila in prostor, v su-
hi jeseni pa tudi vodo, zato je 
najbolje, da očistimo njivo že v 
jeseni. Pri tem imajo prednost 
posevki ječmena in pšenice, po-
sejani do 20. oktobra. Pozno se-
ianih pšenic ne škropimo; opazi-
li o, da lahko v neugodnih zi-
mah (golomraznice pri —15° C) 

takšne pšenice herbicid poško-
duje. 

Od herbicidov za jesensko 
škropljenje pšenice in ječmena 
sta najbolj poznana dicuran forte 
in guartz. Oba sta zelo učinkovi-
ta pri zmerni zapleveljenosti 
njiv. Dicuran forte uporabljamo 
po setvi 2 kg/ha, guartz pa od 
0,3 do 0,5 l /ha (na težji zemlji 
več, na lažji manj). Oba lahko 
uporabimo, ko imata pšenica ali 
ječmen tri ali več listov, tudi že v 
jeseni. 

Za zelo zapleveljene njive pa 
priporočam kombinacijo guartz 
0,25 l /ha in tigrex 2,5 l /ha . 

Na tržišču so še herbicidi, kot 
so X-pand, arcade, dicuran 500 
FW. Vsak zase ne more zatreti 
vseh plevelov, ki rastejo na naših 
njivah, zato kombiniramo X-
pand 0,8 l /ha z 3 l /ha arcade ali 
3 l /ha dicuran 500 FW. Za njive, 
zapleveljene s smolencem, pripo-
ročamo uporabo kombinacije 
quartz-a s tigrexom ali arcade-
jeni. 

Damjan Finžgar, 
dipl. ing. agr. 

V vrtu 
v BIVALNEM VRTU posvetimo jesenski negi 

trate nekoliko več pozornosti, kot je bilo potrebno 
poleti. Trava mora v zimo nekoliko obraščena, za-
to ne smemo kosili prepozno, ko vegetacija v celo-
ti preneha. Bolje je, da zadnjo košnjo opravimo še 
pred jesenskimi slanami. Če smo med letom opra-
vljali nizko rez, jo sedaj na kosilnici povišamo vsaj 
za eno stopnjo. Najvažnejše pa je, da travišče do-
bro očistimo nakošene trave in odpadlega listja 
sadnega drevja in okrasnih rastlin, ki so vegetacijo 
končale, saj bi trata pod listjem prek zime segnila 
ali strohnela, dobili pa bi težko popravljive in uni-
čene lehe. 

Košnje se lotimo s kosilnico le v suhem vreme-
nu, ko je trava suha. Če bo oktober deževen, je 
priporočljiveje trato pokositi ročno. S koso poko-
šeno travo lažje pograbimo, če pa je vlažna in po-
mešana z listjem, pa je tudi primernejša za kompo-
stiranje. 

Če bo travišče še pred nastopom zime dobro 
prezračeno, bo to zanj v prihodnjem letu zelo kori-
stno. Travišče prezračujemo z nožastimi grabljami 
ali vsaj z jekleno metlo, da izčešemo iz trave širo-
kolistne plevele in mahove; korenine trav, ki tudi 
pozimi rastejo, pa se bodo ob prisotnosti zraka do-
bro obrastle. V jeseni dobro negovana trata bo do-
bro prezimila, spomladi se bo hitro obrastla in za-
tegadelj izpodrinila nadležne plevele. Gnojenje z 
organskimi in mineralnimi gnojili, če travišče ni 
preveč izpostavljeno eroziji in izpiranju, bomo 
opravili šele novembra ali decembra — v pozni je-
seni. 

V SADNEM VRTU, ko bomo opravili obiranje 
sadja, temeljito očistimo nasad oziroma okolje 
sadnega drevja. Vsak nagniti ali gnili plod mora iz 
nasada, saj samo en monilijast plod z več milijoni 
gnilobnih trosov lahko prihodnje leto okuži z gni-
lobo ne samo sadje iz našega sadnega vrta, temveč 
tudi širše okolje. 

Listje, ki je odpadlo, pograbimo in sežgemo, saj 
je okuženo s sekundarno fazo sadnega škrlupa ali 
fuzikladija. Odpadlega listja naj ne bi kompostira-
li, če pa bomo to že storili, kompost potresimo z 

živim apnom in pokrijmo z vsaj 10 cm debelo 
plastjo dobro zdrobljene ilovnate ali glinaste zem-
lje. 

Ker je sedaj na višku sezona obiranja poznega 
sadja, velja za njegovo trpežnost in pravilno skla-
diščenje ponovno opozoriti, d a j e potrebno sadje v 
čimkrajšem času spraviti v hladen in zračen pro-
stor. Ker sadje v skladišču diha, se pri tem sprošča 
toplota, zato že malo večja količina sadja poveča 
toploto v skladišču. Če nimamo drugega načina 
hlajenja in zračenja, ponoči redno odpiramo skla-
diščna okna in vrata, da se prostor ohladi. 

V ZELENJAVNEM VRTU že lahko pričnemo 
priprave za sajenje česna. Zimski česen, ki ga sadi-
mo oktobra, daje več pridelka od letnega, ki ga sa-
dimo zgodaj spomladi. Zasadimo zdrave in močne 
stroke v vrste 15 do 20 cm vsaksebi, medvrstna 
razdalja pa naj bo 15 cm. Sadimo 4 do 5 cm globo-
ko v globoko rahljano in dobro pripravljeno zem-
ljo. V kolobarju naj sledi listnatim rastlinam sola-
tnicam in križnicam ter najmanj tri leta ta površi-
na ni smela biti posajena s česnom. Česen ima mo-
čan vonj, ki ne ugaja voluharju in mišim, zato ga 
je koristno saditi med kulture, ki jih rado objeda-
jo, kot so sladkorni radič, radič, endivija. Ta nje-
gov učinek koristno izrabimo tudi pri mladem sad-
nem drevju, kjer ga na kolobarje ali v vrsto med 
sadikami posadimo v običajni razdalji 15 do 20 
centimetrov. 

Če je nasad vrtnih jagod napadla plesen, posa-
dimo med jagode vsaj med vsako drugo jagodno 
koreniko po en strok česna in v prihodnji pomladi 
se nam skoraj zagotovo ne bo pojavila ta nadležna 
bolezen jagod. V času zorenja jagod jih namreč ni 
mogoče škropiti proti plesni s sistemičnimi fungi-
cidi, zato je res dobrodošla naravna zaščita s čes-
nom, ki preprečuje razvoj plesni na njih. 

Po biokoledarju je priporočljivo sejati in saditi 
rastline, ki jih pridelujemo za korenino, 1. in od 7. 
do 9. oktobra, za list od 3. do 5. oktobra, za plod 
od 5. do 7. oktobra in za cvet od 1. do 3. in od 9. 
do 11. oktobra. 

Miran Glušič, ing. agr. 
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Ptujska obvoznica 
se bliža 

Kaže, da bomo ptujsko obvoznico le dobili še pred zimo. Delavci podje-
tja za nizke gradnje in hidrogradnje sedaj delajo med obema drevoredo-
ma (Gregorčičevim in Ciril-Metodovim), zato je Osojnikova cesta mimo 
železniške postaje zaprta do 15. novembra. 

(Foto: Jože Bračič) 

Koliko in kdaj 
za grozdje 

Akontacijske cene za letošnji pridelek grozdja veljajo za sladkor-
ne stopnje, ki jih na dan začetka trgatve določi Kmetijski zavod Mari-
bor. Cjrozdje prve skupine (rumeni muškat, rulandec in traminec ter 
renski rizling) velja 12,50 dinarja za kilogram, grozdje druge skupine 
(beli pinot, muškat otonel, sovinjon, zeleni silvanec, chardonnay) pa 
10,40 dinarja. Grozdje tretje skupine, ki ga je v naših vinogradih naj-
več (laški rizling, šipon, ranina in kerner), velja 8,40 dinarja, grozdje 
četrte skupine (rizvanec, veltiinec, belo mešano) 7,14 dinarja in groz-
dje pete skupine (ranfol, belina, vrbovec in lokalne sorte) 6,13 dinar-
ja. 

Za odstopanje od določene stopnje sladkorja navzgor ali navzdol 
se tej ceni prišteje oziroma od nje odšteje 0,30 dinarja za odstotek 
sladkorja. 

Vinogradniki bodo prejeli prodani pridelek plačan v treh delih. 
Prvi, petdesetodstotni del akontacijske cene, do 15. novembra letos. 
Sledila bosta dva poračuna: prvi osmega aprila in drugi osmega julija 
prihodnje leto. Poračun bo temeljil na veleprodajni ceni vina. Vino-
gradniku bo od te cene pripadlo 58, kletarju pa 42 odstotkov, zadru-
ga, ki je organizator odkupa, bo od deleža, ki pripada vinogradni-
kom, odštela stroške kapitala (najetje kredita za odkup grozdja). 

JB 

Kaj je koristno vedeti o služnostih 
Mnogi občani, zlasti lastniki nepremičnin 

(zemljišč, hiš itd.) imajo često opraviti s služ-
nostmi, ki jih s tujo besedo imenujemo servitu-
te. Ker pa razen pravnikov drugi ljudje o služ-
nostih malo vedo, kar jim često škodi, želim v 
tem sestavku v poljudni obliki prikazati in tol-
mačiti zadevne predpise. 

Kje najdemo predpise o služnostih? 
Za tiste, ki bi želeli sami prebrati predpise 

o služnostih in se z njimi podrobno seznaniti, 
je treba povedati, da te predpise najdejo 
predvsem v tehle zakonih: 

1. v avstrijskem Občnem državljanskem za-
koniku (skrajšano ODZ) iz I. 1811, ki služno-
stim namenja celo sedmo poglavje (čl. 472 — 
530). Glede na to, da naši zakoni še ne ureja-
jo v celoti vseh oblik služnosti, nekatere za-
devna pravna pravila iz cit. zakonika upora-
bljamo še danes 

2. v Zakonu o temeljnih lastninsko-prav-
nih razmerjih (skrajšano ZTLR) Ur. list SFRJ 
ŠT. 6/80, 20/80), ki v čl. 49—60 ureja služno-
sti. 

3. v Zakonu o kmetijskih zemljiščih — 
skrajšano ZKZ (Ur. list SRS št. 1/79 glej čl. 
91 in 114 

4. v Zakonu o gozdovih (Ur. list SRS št. 
16/74 - glej čl. 55) 

5. v Zakonu o razlastitvi in prisilnem pre-
nosu nepremičnin v družbeni lastnini (Ur. 
list SRS št. 5/80, glej čl. 28, 30) 

6. v Zakonu o nepravdnem postopku 
(skrajšano ZNP) (Ur. list SRS ŠT. 30/86, glej 
čl. 140-149) . 

Kaj je služnost? 
To je taka pravica na tuji stvari, ki zagota-

vlja imetniku pravice, da tujo stvar v določe-
nem obsegu uživa, lastnik stvari pa je dolžan, 
da glede svoje stvari nekaj trpi aH opusti, ne 
da bi bil zavezan sam kaj storiti. Primer: A 
ima pravico napajati svojo živino v vodnem 
koritu soseda B. Lastnik korita je zato ome-
jen v svoji lastninski pravici, saj A—ja ne 
sme ovirati pri izvrševanju služnostne pravi-
ce napajanja živine. 

Vrste služnosti 
Če je služnost ustanovljena v korist boljše-

ga izkoriščanja določene nepremičnine (zem-
ljišča, hiše itd.), govorimo o zemljiški služno-
sti, ki se imenuje tudi stvarna ali realna služ-
nost. Če pa je služnost ustanovljena v korist 
določene osebe, potem pa pravimo, da gre za 
osebno služnost, imenovana tudi personalna 
služnost. Pripomnim naj, da o osebnih služ-
nostih med katere spadajo užitek, raba stvari 
in pravica uživati stanovanje, v tem članku 
ne bom razpravljal. 

Kakšne zemljiške služnosti poznamo? 
Zgoraj omenjeni zakoni omenjajo in ureja-

jo: 

1. hišne (stavbne) služnosti, ki so: 
— pravica nasloniti svoje poslopje na tuje 

poslopje 
— pravica vgraditi tram v tujo steno 
— pravica odpreti okno v tuji steni zaradi 

svetlobe, zraka ali razgleda — skrajšano pra-
vica do okna 

— pravica zidati streho ali pomol nad so-
sedovim zračnim prostorom 

— pravica spuščati dim skozi sosedov dim-
nik 

— pravica odvajati kapnico na tuje zem-
ljišče — skrajšano pravica do kapa 

— pravica izlivati ali odvajati nečistočo ali 
druge tekočine na sosedovo zemljišče 

— pravica, da ne sme sosed svoje hiše po-
višati 

— pravica, da sosed ne sme znižati svoje 
hiše 

— pravica, da se ne sme odvzeti luči, zraka 
ali razgleda 

— pravica, da sosed ne sme odvajati kap-
nice svoje hiše od zemljišča upravičenca te 
služnosti, ker mu je kapnica koristna za na-
makanje njegovega vrta, za polnjenje njego-
vega vodnjaka ali kako drugače. 

2. poljske služnosti, ki obsegajo: 
— pravico imeti stezo na tujem zemljišču 

— pravico gonjenja živine čez tuje zemljiš-
če 

— pravico kolovoza na tujem zemljišču 
— pravico zajemati vodo na tujem zemljiš-

ču 
— pravico napajati živino na tujem zem-

ljišču 
— pravico odvajati vodo s tujega zemljišča 

ali jo dovajati na tuje zemljišče 
— pravico čuvati in pasti živino na tujem 

pašniku 
— pravico sekati drva, nabirati suhljad in 

dračje v tujem gozdu 
— pravico lomiti kamenje, kopati pesek in 

žgati apno na tujem zemljišču 
— pravico začasno uporabljati tuje zem-

ljišče za prevoz gozdnih proizvodov ali za 
zlaganje gozdnih proizvodov na tujem zem-
ljišču. Pripominjam, da stranke lahko ustano-
vijo še druge vrste hišnih in poljskih služno-
sti. 

Zemljiške služnosti (hišne oz. poljske) se 
torej ustanovijo v korist določene nepremi-
čnine, ki jo zakon imenuje gospodujoča stvar 
(zemljišče, hiša itd.), in v breme druge nepre-
mičnine, ki se imenuje služna stvar. Tu naj 
opozorim, da se zemljiške služnosti lahko 
ustanovijo v korist oziroma v breme nepremi-
čnin, ki so v privatni, zadružni, družbeni itd. 
lastni. Poznamo pa tudi primere, ko zemlji-
ška služnost ni ustanovljena v korist nepre-
mičnine, temveč v korist neke fizične ali prav-
ne osebe. Tako n. pr. Zakon o razlastitvi in 
prisilnem prenosu nepremičnin v družbeni 
lastni v svojem 28. čl. določa, da se sme ome-
jiti lastninska pravica na nepremičnini z usta-
novitvijo služnosti prehoda, prevoza, zajema-
nja vode, polaganja vodovodnih cevi, plino-
vodov, toplovodov, naftovodov, kanalizacije, 
telefonskih vodov, objektov za prenos in raz-
delitev električne energije ali z ustanovitvijo 
druge služnosti v korist družbenih pravnih 
oseb (n. pr. v korist družbenega podjetja, ob-
čine itd.). 

Nadaljevanje prihodnjič 

Nova kmetijska 
zadruga Ptuj 

Potem ko je bil na zvezni rami sprejet zakon o zadrugah, so v ptuj-
ski Kmetijski zadrugi začeli spreminjati svojo organiziranost. Dolg po-
stopek prilagajanja novi zakonodaji je bil končan J. julija, ko je pričel 
delati upra\ni odbor zadruge. Kmetijska zadruga je prenovljena, vsak 
posameznik, delavec aH kmet je moral podpisati pogodbo in vplačati 
ustrezni delež. Zadruga ima sedaj 93H članov, od tega je 737 kmetov. 

Predsednik zadruge in pred-
sednik upravnega odbora je 
kmetovalec inženir agronomije 
Stanko Toplak. Člane upravnega 
odbora so izvolili člani zadruge 
na zborih v posameznih zadruž-
nih enotah, prav tako člane nad-

zornega odbora. Gre torej za naj-
bolj demokratično obliko izbire 
članov vodstva zadružne organi-
zacije. Predsednik Stanko To-
plak meni, da so v upravni odbor 
izbrani pravi l judje: so tudi izo-
braženi, v glavnem kmetijski teh-
niki, poleg tega pa uspešni kme-
tje. Sicer pa je v upravnem odbo-
ru kar enajst kmetov in en pred-
stavnik delavcev. 

In kakšna je vloga upravnega 
odbora? 

Stanko Toplak: »Upravni od-
bor vodi politiko zadruge. Direk-
tor izvršuje sklepe upravnega od-
bora in poroča o svojem delu. O 
vseh pomembnejših odločitvah 
se direktor posvetuje z upravnim 
odborom, če ni mogoče sklicati 
tega kolektivneg^a organa, pa s 
predsednikom. Člani upravnega 
odbora skrbijo za posamezna po-
dročja in sodelujejo v poslovnih 
pogovorih. Naloga upravnega 
odbora je torej pregled nad celo-
tnim poslovanjem zadruge.« 

Z reorganizacijo zadruge je 
dosedanja družbena lastnina po-
stala zadružna in jo upravljajo 
člani. Le-ti so vplačali delež v vi-
šini štiri tisoč dinarjev, s podpi-
som pogodbe pa so prevzeli za ta 
znesek dvakratno jamstvo. 

Vršilec dolžnosti direktorja je 
diplomirani inženir agronomije 
Janez Vrečer, sicer pa direktorja 

izvoli občni zbor kot najvišji or-
gan upravljanja. Direktor poleg 
že omenjenih nalog predlaga 
upravnemu odboru nastavitev 
vodilnih delavcev, upravni od-
bor pa imenuje tudi vse druge 
delavce, vendar na predlog ka-
drovske službe zadruge. 

Kaj se je spremenilo v KZ 
Ptuj? 

Janez Vrečer: »Predvsem je 
postalo jasno, kdo je delodaja-
lec. Z izločitvijo pospeševalne 
službe s e j e pojavil tudi presežek 
delovne sile. Zaenkrat ta pro-
blem rešujemo znotraj zadruge, 
pripravljamo pa tudi program 
prilagoditve poslovanja novi se-
stavi KZ Ptuj. Med drugim se 
spreminja število zadružnih 
enot: od prejšnjih devetnajstih 
jih bo v prihodnje le sedem. Pre-
hodni čas je do konca letošnjega 
leta.« 

Kakšna je vloga nadzornega 
odbora? 

Janez Vrečer: »Zelo pomemb-
na. Nadzoruje izvrševanje skle-
pov upravnega odbora in občne-
ga zbora. Ocenjuje delo upravne-
ga odbora in direktorja tako, da 
ima pravico vpogleda v vse po-
slovne listine. Lahko zahteva re-
vizijo poslovanja, na osnovi ugo-
tovitev pa lahko v primeru krši-
tev odpokliče direktorja in celo-
tni upravni odbor. V tem prime-
ru imenuje začasnega direktorja 
in začasni upravni odbor ter skli-
če občni zbor.« 

Kako pa je z dobičkom oziroma 
izgubo v zadrugi? 

Stanko Toplak in Janez Vre-
čer: »Zadruga je gospodarska 
organizacija kmeta. Skrbi za 
oskrbo z reprodukcijskim mate-
rialom, pomaga kmetu pri reše-
vanju administrativnih in uprav-
nih zadev ter seveda prodaja nje-
gov pridelek. Za pokrivanje izgu-
be jamči vsak član zadruge, dobi-
ček pa se deli po naslednjem 
ključu: 30 odstotkov gre v rezer-
vni sklad zadruge, ostanek pa se 
razdeli v druge sklade ter članom 
na osnovi njihovega celoletnega 
prometa z zadrugo. Vplačani de-
lež ob podpisu pogodbe o član-
stvu v zadrugi pomeni pravico 
do odločanja, prednostno pravi-
co do poslovnega sodelovanja z 
zadrugo in na osnovi tega do de-
litve dobička. Poseben pomen 
ima hranilno-kreditna služba, ki 
zbira prihranke kmetq:v in jih 
usmerja v kreditiranje' kmečke 
proizvodnje.« 

J. Bračič 

Predsednik zadruge in upravnega 
odbora, kmetovalec ing. agrono-
mije Stanko Toplak 

SPOMINI NA BORL 
1941 — 1943 

(50. nadaljevanje) 

V presledkih je padlo aprila 
1942 po dosedanjih raziskavah 
dvanajst boriskih talcev. Devet 
smo jih že navedli. Zadnji trije 
pa so bili ustreljeni 28. aprila 
1942 prav tako v Mariboru. To 
so bili Janko Grubič, Jože Lu-
skar in Franc Poslek. 

Janko Grubič 
se je rodil leta 1923 na Vita-

nu v vinorodni občini Kog v 
Slovenskih goricah. V šolskem 
letu 1940/41 je obiskoval šesti 
razred ptujske gimnazije. Z 
vdorom okupatorja je bilo nje-
govo šolanje prekinjeno. Nem-
ci so ga zaposlili najprej na že-
lezniški postaji v Središču ob 
Dravi, pozneje pa so ga preme-
stili za premikača na železni-
ško postajo Obersiebenbrunn-
blizu Dunaja. 

V uporniško gibanje ga je 
povezal prof. Jože Kerenčič iz 
sosednje vasi Jastrebci. Ko je 
okupator kogovsko skupino 
upornikov izsledil, je pričel no-

vembra 1941 aretacije. Nanj je 
prišla vrsta decembra. Najprej 
so ga zaprli v ptujski zapor, 
kjer je vpisan v indeks zaporni-

kov s štev. 698. Od tu so ga čez 
nekaj dni poslali na Bori, od 
tam pa na poslednjo pot v Ma-
ribor. Kako so mu zločinski 
streli uničili mlado življenje, je 
pretresen videl skozi okno celi-
ce v mariborskem zaporu tedaj 
26-letni Stanko Kukovec iz 
Središča ob Dravi. V tej skupi-
ni so ustrelili s središkega ob-
močja še posestnika Ivana 
Štamparja (43) iz Lačavesi in 
njegovega vaškega soimenjaka 
Ivana Štamparja (25), kmečke-
ga sina, ki pa nista bila borlska 
zapornika. 

Grubiča se spominja Milena 
Štampar, p. Rau, hčerka ustre-
ljenega posestnika Ivana Štam-
parja, ki je tudi sodelovala v 
kogovski skupini mladih upor-
nikov in je bila z njimi aretira-
na. Ko je prispela vest o 28. 
aprila ubitih talcih na Bori, so 
jetniki dolgo prikrivali Ivanovi 
hčerki vest o očetovi smrti. Več 
o tem bomo brali v Mileninih 
spominih. 

Ko so Janka privedli na 
Bori, ga je Milena Štampar 
kmalu srečala na grajskih stop-
nicah. Videti je bil zagrenjen, 
saj je šel skoraj nemo mimo 
nje, čeprav sta bila dobra znan-
ca. 

Milena se ga spominja s pri-
reditev mladih v domačem dru-
štvu Lipov cvet, ki sta ga v letih 
pred okupacijo ustanovila in 
vodila Janko Grubič in Janko 
Rizman. Člani društva so sode-

lovali na prireditvah Društva 
kmečkih fantov in deklet na 
Kogu. Milena se spominja pre-
lepih mladih dni, ko je v družbi 
Grubiča, Rizmana in še drugih 
šolarjev pasla živino. Kako so 
na paši breskrbno prepevali, 
pekli krompir in se veselili mla-
dosti! Posebno veselo je bilo 
na trgatvah. Srečno življenje je 
prekinil vdor nacistične vojske. 
Prinesel je nesluteno trpljenje. 

Jože Luskar 
se je rodil leta 1919 v Goto-

vljah v̂  Spodnji Savinjski doli-
ni. V Žalcu se je izučil za mi-
zarja, nato je bil pomočnik. 
Deloval je v prosvetnem dru-
štvu v Žalcu in se odlikoval kot 
igralec v sokolski igralski sku-
pini. Narodna zavest ga je leta 
1941 privedla v osvobodilno gi-
banje. Nemci so ga aretirali no-
vembra 1941, ga zaprli najprej 
v Celju, nato prepeljali v mari-
borski zapor, od tu pa 27. mar-
ca 1942 na Bori, kjer je preživel 
še mesec dni svojega mladega 
življenja. Pred ustrelitvijo 28. 
aprila je bil odpeljan na moriš-
če v Maribor skupaj z Jankom 
Grubičem in Francem Posle-
kom. 

Franc Poslek 
se j e rodil leta 1923 v Modra-

žah pri Poljčanah. V Mariboru 
se je izučil krojaške obrti in se 
vključil v osvobodilno gibanje. 
Nemci so ga aretirali novem-
bra 1941. Najprej je bil zaprt v 
Mariboru, 12. januarja 1942 so 

ga odpeljali na Bori, od tu pa, 
kakor že vemo, s sojetnikoma, 
ki so ju skupaj z njim obsodili 
na smrt, v Maribor. Pred smr-
tjo je napisal poslovilno pismo 
svojim staršem, ki se glasi: 

»Draga Mama in Tata 
28. 4. 1942 

Zadnji pozdrav od Franca. 
Danes popoldan bom ustreljen, 
težko mi je da vas zapustim a 
jaz vam, ne morem nič pomagati 
že mora tak bit. Pozdravite mi 
tudi vse ostale sestre in tudi bra-
te. Ko vam pišem zadnje besede 
se spomnim na dom. Za nazad-
nje vas še najlepše pozdravim 
kar je zadnji pozdrav od mene 

Vas pozdravlja Poslek Franc« 

Vest o desetih ustreljenih tal-
cih 28. aprila 1942 je boriske 
jetnike znova pretresla poseb-
no zato, ker so bili žrtve tega 
nasilja trije tovariši, s katerimi 
so preživljali dneve v boriskem 
zaporu, in zaradi vesti, da je 
njihova sojetnica Milena Štam-
par izgubila svojega očeta, 
ustreljenega v tej skupini. 

Čez dobre tri tedne so zopet 
zadoneli streli na dvorišču ma-
riborskega zapora. Bilo je 21. 
maja 1942. Tokrat je med 35 
talci po dosedanjih ugotovit-
vah padel borlski zapornik Do-
minik Kodrič. 

Dominik Kodrič 
s e j e rodil leta 1907 v Bukov-

cih na_ Ptujskem -polju. BiJ je 
predvojni komunist-, ^a-po^jlen 

kot tkalec v tekstilni tovarni v 
Mariboru. Zaradi svojega poli-
tičnega prepričanja je bi! pre-
ganjan in večkrat brez dela. Le-
ta 1941 s e j e vključil v osvobo-
dilno gibanje. Pri njem se je 

oglašal znani mariborski ko-
munist inž. Hermanko. Domi-
nika je okupator aretiral že 22. 
avgusta 1941 in ga poslal 20. 
novembra v Mauthausen. Od 
tam so gak malu privedli nazaj 
v mariborske zapore in ga od 
tu poslali 7. januarja 1942 na 
Bori, kjer je preživel zadnje 
mesece svojega življenja. 

Se nadaljuje 
Janko Grubič, ustreljen 28. 4. 
1942 v Mariboru. 

Dominik Kodrič, ustreljen 21. i 
1942 v Mariboru. 
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IZVRŠNI SVET Z M A N J Š U J E ODTOK 
DENARJA 

Prejšnji četrtek so se sešli člani lenarške vlade. Obravnavali so proš-
njo društva upokojencev za dodaten denar kot pomoč pri delovanju 
društva. Člani izvršnega sveta so prošnjo zavrnili zaradi težkega go-
spodarskega položaja. Pregledovali so dosedanjo uspešnost racionali-
zacije občinske uprave in ugotovili, da poteka po začrtanem progra-
mu. Pregledali so tudi prošnjo podjetnika Stanke Vindiša, ki želi tu-
rizmu primerno urediti jezero v Gradišču. Sklenili so, da bodo razpi-
sali javni natečaj in jezero ponudili tistemu, ki bo ponudil najboljši 
načrt. Sprejeli so še petčlansko disciplinsko komisijo in dali soglasje 
k predlaganim inšpektorjem. 

Najzanimivejši del so bili predlogi. Tako so predlagali ureditev ko-
pališča, podali so informacijo o ustanovitvi turističnega društva, o 
gradnji lesenih objektov na hipodromu Polena, o obdavčenju praznih 
in neuporabljenih prostorov. Ivan Vogrin je opozoril na zlorabo nazi-
va skupščine na minulih konjskih dirkah. Takrat so organizatorji ob-
činsko skupščino brez njene vednosti pomenivali za pokrovitelja in 
predlagal je, da zahtevajo javno opravičilo ali pa naj bi organizatorje 
za zlorabo imena tožili. Josip Lukač je predlagal ustanovitev komisi-
je, ki naj bi obravnavala zakone in vse dogajanje na področju otroške-
ga in socialnega varstva. Župan Jože Škrlec je v imenu skupščine pre-
dal prošnjo, da izvršni svet ne dodaja gradiva potem, ko je to enkrat 
ne pošti. Vse pozneje prispelo gradivo naj bi obravnavali na prihodnji 
seji, predlagajo poslanci občinske skupščine. 

Po seji so si člani lenarškega izvršnega sveta ogledali obnovljeno 
knjižnico, direktor Delavske univerze pa jih je seznanil z aktivnostmi 
ob tednu odprtih vrat. 

VIŠJE SOCIALNE P O M O Č I 
v skladu s 17. členom samoupravnega sporazuma o uresničevanju 

socialnovarstvenih pravic so člani lenarškega izvršnega sveta na peti 
seji sprejeli sklep o povišanju teh pomoči. Za osemnajst odstotkov 
bodo višje družbene pomoči, kar za trideset odstotkov se bodo pove-
čale pomoči, če so edini vir preživljanja človeka. Tako bo najvišja po-
moč znašala 2340 dinarjev. Pomoči kot dopolnilni vir se bodo pove-
čale za trideset odstotkov, denar po teh normativih pa bodo začeli iz-
plačevati po prvem novembru. 

JAHALNA ŠOLA 
Prejšnji četrtek so na hipodromu Polena predstavili delo jahalne 

šole. Vodil jo bo v Ameriki izšolan učitelj jahanja Mladen Ferle in se 
bo začela predvidoma v naslednjih mesecih, če bo prišlo do registraci-

je Konjeniškega kluba Slovenske gorice. Če do registracije ne bo pri-
šlo, bodo prvi učenci začeli pouk spomladi, ko bodo dokončani vsi 
objekti na hipodromu. Izobraževanje mojstrov za upravljanje s konji 
bo vodila Delavska univerza Lenart. Po zanimanju za jahanje na 
predstavitvi prejšnji četrtek učencev ne bo manjkalo. 

Sedemindvajseto srečanje pisateljev 
Konec septembru, ko se baročni dutrec Štatenherg pri Makolah 

prične ode\ati t jesenske bane in ko bii/nji haloški griči \ Dratinjski 
dolini odme\ajo ob trkanju klopotce\, so se (letos /e sedemind\ajsetič) 
zbrali pisatelji. I sako leto si namreč izberejo čas, ko ni srečanja pisate-
ljev > Kaniži aH Mlenici, da bi lahko prišli * večjem številu in bi tako 
srečanje še bolj uspelo. Žal pa je bila sočasno tudi seja republiške skup-
ščine, ki je zaradi sprejemanja amandmajev k slovenski ustavi zahtevala 
prisotnost mnogih slovenskih poslancev — pisateljev. Mnogim pisate-
ljem, ki živijo v Ljubljani, pa se zadnje čase vsiljuje ideja, da naj se »pi-
sateljski Štatenberg« ukine in uvede Mlenica. I o pa seveda ni nič dru-
gega kot že dolga leta trajajoča dejavnost nekaterih, da bi v »provinci« 
v.vt' ukinili in skoncentrirali » centru, v Ljubljani. Ob tem se ti nehote 
poraja misel, da smo Slovenci resnično čuden narod: najbolj srečni smo, 
če drug drugega ponižujemo, zapostavljamo in »žremo«. Zato pa ni čud-
no, da nam lahko vladajo drugi. 

ŠTATENBERG 90 

Slovenjebistričani so srečanje 
odlično pripravili. Da bi pisatelji 
imeli čimveč časa za svoje delo, 
so pripravili zbiranje že v četrtek 
v matični knjižnici. Popoldan so 
se že srečali z domačini v arhiv-
ski kleti Kmetijskega kombinata 
Slovenska Bistrica, kjer jih je 
enologinja Jožica Jesenek sezna-
nila z domačimi vini, da bi jih ta-
ko še bolj spodbudila v razmiš-
ljanju o Vinu in literaturi, po dol-
gem času nepolitični temi pisa-
teljskih pogovorov. 

Zanimivo je bilo poslušati re-
ferate posameznikov, ker je bila 
tema za mnoge zelo provokati-
vna, saj uvrščajo vino med droge 
in se bojijo o njem povedati in na-
pisati kaj lepega. 

Drugi dan srečanja je pričel 
Janez Švajncer, Miroslav Slana 
je v svojem referatu med drugim 
povedal, da je v vinu prav toliko 
resnice kot neresnice. Boštjan M. 
Zupančič je dejal, da je za »alko-
holizem potrebna nekakšna živah-
nost, ki je mi nismo več sposobni.« 
Poleg omenjenih so svoje misli o 
vinu in literaturi povedali še Va-
lentin Cundrič, Tone Dodlek, Mi-
lan Štancer, Karolina Kolmanič 
in Marjan Pungartnik. 

Ugotovitev: mnogi pisatelji se 
vdajo alkoholu, ker mislijo, da 
jim bo ta v spodbudo. Kmalu 
spoznajo, da morajo razen ob 
nekaj pesmih, ki jih napišejo v 
nekoliko vinjenem stanju, biti 
pri pisanju proze trezni, ker je 
pisanje zahtevno in težaško delo. 

Žal pri nas napačno cenimo 
vino, to darilo narave. Tudi v pi-
sateljskih delih se redko najde, 
ker je še vedno »tabu tema«. Za-
to ni čudno, da smo postali 
»otroci nikotina in kofeina«, kot 
je med drugim omenil Boštjan 
M. Zupančič, mi bi pa lahko do-
dali še: otroci žganih pijač. 

Zvezda drugega pisateljskega 
dne na Štatenbergu je bil Boštjan 
M. Zupančič, ki je v okolju baro-
čnega dvorca promoviral svojo 
novo knjigo Pravo in prav. 

Letos je bilo nekaj gostov tudi 
iz drugih republik. Marinko Sol-
da iz Bosanskega Broda je v svo-
jem referatu primerjal odnose 
med pisatelji s kurami na kmeč-
kem dvorišču, ko se tepejo za čr-
va, ki ga je našla ena izmed njih. 
Želel je, da tako ne bi bilo med 
pisatelji, ampak da bi bili pisate-
lji med sabo prijatelji. Slovenski 
včasih kažejo prav nasprotno. 

Zadnji dan pisateljskega sreča-
nja, ko se je udeležba že nekoli-
ko osula, so se pogovarjali pred-
vsem o temi srečanja in dorekli 
še vse, kar je ostalo neizgovorje-
no, tudi o vinu in literaturi. Sliša-
ti je bilo o težavnem položaju pi-
sateljev in slovenske knjige. Mi-

lan Štancer je med drugim ome-
nil, da bi slovenskemu kulturne-
mu ministru poslali pismo in ga s 
stanjem seznanili. Prisotni so bili 
mnenja, da je sedanja vlada, ki 
za takšno stanje ni kriva, prejela 
že veliko podobnih pisem. Bi pa 
lahko predlagali nekatere olajša-
ve, na Društvo pisateljev pa po-
slali poziv, naj se bolj zavzamejo 
za knjigo. 

Oglasil se je tudi Ivo Jan, za 
katerega se je v časopisih pisalo, 
da je eden od šestih »rabljev in 
morilcev« na Škofjeloškem. Dru-
štvo slovenskih pisateljev je pro-

sil za zaščito, vendar še vedno ni 
dobil odgovora. Predlagal je, da 
bi prihodnje leto na Štatenbergu 
obravnavali temo o pisateljih, li-
teraturi in politiki. Ni pa tudi 
najbolj zadovoljen z nazivom 
»gospod«, ker je to po njegovih 

besedah tisti, ki ima hlapce, tisti, 
za katerega nekdo dela. Seveda 
se z njim ni povsem strinjala Na-
da (;aborovič, ki pravi, da go-
spod ne pomeni samo gospodar-
ja, temveč svobodnega človeka. 

Erika Vouk in Ivo Fornežer sta 
pripomnila, da se bojita, da bi 
lahko vzporedne teme izrinile s 
Štatenberga literaturo, ker so pi-
satelji, ki ustvarjajo samotni, pri 
svojem delu osamljeni in si vsaj 
enkrat letno želijo srečati tiste, ki 
prav tako ustvarjajo, ter se z nji-
mi pogovoriti o vseh težavah, ki 
jih pri tem delu najdejo. 

Vzporedno s pisateljskim 
srečanjem je bila drugi dan slo-
vesnost v Matični knjižnici Slo-
venska Bistrica ob petnajstletnici 
njenega delovanja in ob šestde-
setletnici Karoline Kolmanič, ki 
je predstavila svojo novo knjigo 
Srebrno kolo - zbirko 18 zgod-
bic za šolarje. O tej knjigi so go-
vorili tudi zadnji dan srečanja. 
Promovirali pa so tudi knjigo 
Strast i mir, izbor mlade sloven-
ske književnosti, ki je izšla v Ki-
kindi. Marjan Pungartnik je ome-
nil, da je »imel ta otrok veliko 
babic, vendar je zdrav in zgleden«. 

Ker je bila osnovna tema 27. 
srečanja pisateljev na Štatenber-
gu vino in literatura, moramo 
omeniti še »kulturno« degu.staci-
jo ormoških in mariborskih vin ter 
nastope Marka Cvahteta, ki je 
pisateljem predstavil svojega Ju-
rija Vodovnika, KUD Makole, ki 
se je predstavil s folklornim pri-
kazom »Jaz pa v gorico grem« in 
pevk z Ložnice pri Makolah, ki 
so zapele vrsto starih, skoraj že 
pozabljenih ljudskih pesmi o 
vinu. 

Vida Topolovec 
Foto: Aleš Gačnik 

Skupinska slika z zadnjega dne srečanja pred vhodom v dvorec Štaten-
berg. 

Največ za ceste 
Decembra lan' so se Lenarčani odločili za nov samoprispevek, ki ga 

bodo plačevali do leta 1994. O programih večjih nemestnih krajevnih 
skupnosti smo že poročali, tokrat nekaj več o razvoju krajevne skupnosti 
Lenart. Polovico te krajevne skupnosti sestavlja mesto Lenart, drugo pa 
11 zaselkov. Šteje okoli 5 tisoč prebivalcev. Ravno te dni so asfaltirali 
2,3 km lokalne ceste proti Vinički vasi in uredili še 200 m krajevne ce-
ste. Namenili pa so se po tem programu asfaltirati še 5 km krajevnih 
cest v Zgornje in Spodnje Žerjavce ter Porčič. Prihodnje leto pa jih ča-
ka še večji zalogaj — graditev telovadnice pri lenarški Osnovni šoli. 

Krajani veliko 
prispevajo 

Tajnik krajevne skupnosti Slav-
ko Jančič nam je povedal, da 
sredstva iz samoprispevka pome-
nijo samo 30 % vsega denarja, 
potrebnega za ureditev cest. Dru-
go prispevajo krajani po poseb-
nih pogodbah v vrednosti od 10 
do 20 tisočakov. Tako bodo v 
treh zaselkih zbrali milijon di-
narjev. To je za slabo razvite kra-
je ogromno breme, ki ga ljudje le 
stežka zmorejo. 

Dela izvaja Cestno podjetje 
Maribor. Z njegovim delom so v 
Lenartu zadovoljni, saj je najbolj 
ugoden ponudnik, pa tudi soli-
den izvajalec, ki ne zamuja ro-
kov. 

Vodovodne napeljave so v tej 
krajevni skupnosti pridobili z de-
lom mladinskih delovnih brigad 
in ocenjujejo, da se jim je to iz-
plačalo. Lokalne vodovode so 
ohranili le v Lormanju in Vinički 
vasi, vendar ugotavljajo, da so 
viri preskromni, saj usahnejo v 
sušnih obdobjih. Pereča pa je tu-
di komunalna ureditev, posebej 
v mestnem delu. Večje deževje 
povzroča izlitja, posegi v kanali-
zacijo pa so dragi. Pravkar ureja-
jo kolektor za mestno naselje, 
prihodnje leto pa bodo postavili 
še zabojniško čistilno napravo. 

Ureditev kanalizacije in ureja-
nje cest sta torej v lenarški kraje-

vni skupnosti največja proble-
ma: kanalizacija v mestu, ceste 
pa v oddaljenih zaselkih. Kar 
85 % krajevnih cest je še neasfal-
tiranih, to je 70 km. Od 15 km lo-
kalnih cest sta neasfaltirana 
2 km. V sedanjem programu so 
se odiočili za urejanje krajevnih 
cest, ki so v prejšnjih obdobjih 
ostale neurejene. 

Kulturni utrip 
usiha 

Veliko Lenarčanov pravi, da je 
kulturna dejavnost v mestu za-
mrla. Ocenjujejo, da dvorana s 
300 sedeži prevečkrat sameva, 
saj je v njej le kino, občasne gle-
dališke in druge prireditve pa so 
slabo obiskane. Volje in denarja 
za ljubiteljsko kulturo, kot kaže. 

ni več. 
V mestu je od 1987. razpeljan 

sistem kabelske televizije. Nanj 
je priključenih 80 "" vseh gospo-
dinjstev v mestu. Sistem ima 
možnosti širitve, Lenarčani pa si 
lahko ogledajo sedem satelitskih 
programov, imajo pa tudi studio 
Televizije Lenart, ki je pripravil 
že tri oddaje. 

Nezadovoljni z 
urejenostjo mesta 

v Lenartu deluje Odbor za 
razvijanje in ohranjanje kulturne 
dediščine - mestni odbor, ki je 
nedavno ocenil, da urbanistična 
ureditev mesta ni dobra. Neza-
dovoljni so z videzom predvsem 
zato, ker ni definirano, kjer je 
stari-trški del in pogoji za uredi-
tev zgradb v njem, prav tako pa 
vrste dejavnosti, ki sodijo vanj. 
Se pa Lenart po drugi strani lah-
ko ponaša s tem, da je industrijo 
skoraj dosledno postavil zunaj 
mesta v dokaj urejeno industrij-
sko cono. Škoda je le, da ni ob 
njej več gozdov, saj meliorirana 
polja prehajajo skoraj na tovar-
niška dvorišča. Pa saj to še lahko 
uredijo. Izjema je med industrijo 
le pekarna, predvsem pa njen si-
los. Nekateri Lenarčani ocenju-
jejo, da ne spada v staro trško je-
dro, nekateri pa so s prenovljeno 
podobo silosa zadovoljni in me-
nijo, da pekarna, posebej tako le-
po urejene, kot je njihova, v niče-
mer ne kazi starega jedra. Mne-
nja in okusi so pač različni. 

Nekoliko pa Lenarčani pogre-
šajo tudi skrb za stare hiše. Ure-
jati bi jih morali tako. da ne bi 
odstranili znamenj starih časov, 
pa so nekatere že zgubile svoj 
čar in so postale povsem navad-
ne hiše. Svoj delež pri tem bi 
prav gotovo moralo odigrati spo-
meniško varstvo. D. Lukman 

/Du se Lenart hitro širi />Ti\ 
njem nastaja v.^? reč norih 
malih podjetij in ohrtnikor pri-
ča tudi zagata s telefonskimi 
priključki. Zmogljivost nove te-
lefonske centrale, ki so jo na-
mestili lani. so letos že pre-
majhne, tako da Jo bodo mo-

\rali povečati za polovico. J 

Središče I.enarta, v katerem se mešata stari — trški del in novejše 
zgradbe. 

Markovčani na 
Vinkovačkih jesenih 

Bogato ljudsko izročilo, ki se je ohranilo na Ptujskem polju — v 
Markovcih in okolici — vse do današnjih dni ter številna gostovanja na 
velikih mednarodnih folklornih prireditvah (Smotra folklore v Zagrebu, 
Levački sabor v Kaleniču, Balkanski festival folklore na Ohridu in štiri-
najstkratna gostovanja v tujini) so Markovčanom dobesedno odprla 
okno v svet. 

Lansko gostovanje na mednarodni 
folklorni prireditvi Djakovački vezovi 
je prispevalo svoj delež, da smo preje-
li letos vabilo za gostovanje na še več-
ji mednarodni folklorni prireditvi — 
»VINKOVACKE JESENI«, ki jo 
prirejajo v Vinkovcih vsako leto tik 
pred začetkom spravila poljskih pri-
delkov kot zahvalo za bogate darove 
zemlje. Letošnja folklorna prireditev, 
ki je bila že XXV., žal ne bo natrosila 
bogatih jesenskih darov, saj je kata-
strofalna suša opravila svoje. 

Vinkovci, raztegnjeno ravninsko 
slavonsko mestece z okrog 40.000 
prebivalci, so letos z okoliškimi vasmi 
gostili kar 57 folklornih skupin. Ne-
deljska povorka je potekala od me-
stne tržnice skozi center mesta, kjer je 
bila osrednja slavnostna tribuna, vse 
do stadiona Mladosti, kjer je potekal 
nastop vseh sodelujočih skupin. Mar-
kovčani smo z ženitovanjskimi kopja-
ši, plesno folklorno skupino, ljudski-
mi pevkami in koranti bili v centru 
pozornosti in celo povorko oblegani 
od številnih fotoreportejev in kamer-
manov. Ko so kopjaši in koranti pri-
speli pred slavnostno tribuno, na ka-
teri so bile postavljene tv kamere, je 
bilo tako bučno in toliko ploskanja, 
da smo dobesedno zasenčili vse dru-
ge skupine. 

Po končani povorki in krajšem ce-
remonialu se je ob 11. uri pričel na 
stadionu Mladosti nastop folklornih 
skupin in je trajal pozno v noč zvr-
stiti se je moralo namreč vseh 57 fol-
klornih skupin. 

Po končanem nastopu je vsaka sku-
pina odšla v okoliško vas, ki je bila že 
vnaprej določena za gostitelja. Našo 
folklorno skupino bilo nas je 32 
je gostila vas LIPOVAC blizu repu-
bliške meje z Vojvodino. Zelo lepo 
urejena ravninska slavonska vasica s 
širokimi ulicami in pločniki, z okrog 
400 lepo urejenimi bogatimi hišami in 
nekaj čez 1500 prebivalci, ki človeka 
spominja prej na trg ali celo malo me-

stece, nas je nadvse prisrčno sprejela 
in delila z nami verjetno vse, kar pre-
morejo dobri prijatelji in odlični go-

stitelji, pri katerih bi se mi na severu 
lahko kaj naučili. Že sedaj se sprašu-
jemo, kako bo prihodnje leto pri nas 
— dogovorili smo senamreč za povra-
tni obisk. Vsi, ki smo bili deležni nji-
hovega gostoljubja, bomo to vsekakor 
znali ceniti. 

Ob koncu naj dodamo, da smo tudi 
na tej veliki mednarodni folklorni 
prireditvi v Vinkovcih navezali nekaj 
novih stikov. Že v Vinkovcih smo bili 
povabljeni na podobno folklorno pri-
reditev prihodnje leto v VALPOVO 
blizu Osijeka. Gradiščanski Hrvti. ki 
so bili prav tako gostje na letošnji pri-
reditvi v Vinkovcih, pa so nas prihod-
nje leto povabili na njihovo priredi-
tev, ki jo imajo pri njih vsako leto ob 
trgatvi. Kaj bo možno od vsega tega 
uresničiti, bo potrebno prepustiti ča-
su in razmeram, v katerih živimo. 

Fe 
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Okrogla miza o kulturi 
Okroglo mi/o I/ oči » oči kulturi sla orguni/iruli /hOS in /KO 

Ptuj » treh krajih ptujske občine, ki imajo nekatere posebnosti tudi pri 
organizaciji kulturne dejamosti. Sogovornike >>mo tprašali, kaj jih » 
kraju pri kulturni dejavnosti nuni in o možnostih nadaljnjega ra/*oja na 
tem področju. Odgovori so seveda ra/lični od sogovornika do sogovorni-
ka in tudi od kraja do kraja. 

Toni ^ešo, predsednik DPI) 
Svoboda Kidričevo: Moti me raz-
drobljenost kulture \ kraju. Šola, 

tovarna in DPD Svoboda se za-
pirajo med svoje zidove in vsak 
gleda samo svojo skupino, med 
njimi pa ni prave povezave. Me-
nim, da bi se na tem področju 
lahko dosegla večja kvaliteta, ki 
bi bila do neke mere plačilo za 
vse, ki kulturnemu področju žrt-
vujejo svoj prosti čas in energijo. 
Možnosti razvoja? Seveda so. 
Pojavljajo se nekateri mladi ljudi 
s svojimi zahtevami, novimi ide-
jami. Mislim, da bi se dalo tudi 
na tem področju več narediti na 
kulturo. 

Nežika Šešo, vzgojiteljica VVO 
Kidričevo: Ljudje v samem nase-
lju Kidričevo niso preveč zainte-
resirani za razne prireditve. Ob 

tednu otroka pripravimo za vse 
tiste otroke, ki niso zajeti v vrtec, 
popoldanske aktivnosti in prire-
ditve in jih povabimo skupaj s 
starši. Pa smo največkrat kar sa-
mi. Podobno se dogaja tudi pri 
drugih prireditvah. Starši oziro-
ma krajani pridejo v večjem šte-
vilu na razne proslave, če nasto-
pajo njihovi otroci ali pa ob več-
jih praznovanjih, denimo ob 
osmem marcu. Mislim, da mož-
nosti za razvoj kulturne dejavno-
sti so, reči pa moram, da so teža-
ve s prostori, ker DPI) Svoboda 
ne premore tako velikih prosto-
rov, da bi se tam lahko zbirale 

večje skupine mladih in razvijale 
svoje aktivnosti. 

Branko Tonejc, ravnatelj OŠ 
Kidričevo: Zelo me moti odnos 

ljudi do kulturnih prireditev, ki 
jih v kraju organizirajo. Udele-
žba je slaba kljub vabilom in 
oglasom in animiranju prek 
otrok in tako si organizatorji ne 
upajo pripraviti kakšne večje pri-
reditve. Kljub temu ima Kidriče-
vo možnosti razvoja ljubiteljske 
kulturne dejavnosti. Vsi, ki se s 
kulturo ukvarjajo, bi se morali 

bolj pokazati v javnosti in bi jim 
omogočili možnost delovanja 
bodisi v šoli v popoldanskem ča-
su ali v klubu upokojencev ali pa 
še kje drugje v primernem oko-
lju, da bi lahko svoje želje in 
znanje združevali in s podobnimi 
ljubitelji ustvarjali, 

Anton Brglez, podpredsednik 
ZKO Ptuj in predsednik Folklor-
ne skupine Vinko Korže iz Cir-
kovc: V prvi vrsti me moti to, da 
se mnogi tisti, ki so sposobni, da 
bi na tem področju delali, v kul-

turo ne vključujejo. Zdi se mi, da 
zadnje čase ljudje vse preveč gle-
dajo samo na svojo eksistenco. 
Po službi hitro domov, pa delat 
ali na vikend in ni več tistega 
družabnega življenja na vasi, kot 
je bilo nekoč, ko smo živeli bolj 
skupaj. Ce v krajevni skupnosti 
ni pravega programa, ki bi ljudi 
povezoval, potem se razbijejo, če 
pa je skupen program, ki ljudi 
povezuje, je povsem drugače. Tu 
si lahko črpal kader in ljudi za 
nadaljnje delo pri kulturi. Na 
proslave pri nas ljudje še priha-
jajo, ampak tistega, kar je nekoč 

bilo, ni več. Kultura v Cirkovcah 
ima možnosti za razvoj: zelo 
aktivna je folklora, imamo tri 
skupine, kader vzgajajo že v šoli, 
imamo dober tamburaški zbor, 
imamo ljudske pevke in pevce; 
škoda, da je izumrl mešani pev-
ski zbor. Mislim, da bo bodoča 

naloga upravnega odbora, da bo 
poiskal ljudi, ki se bodo posvetili 
tudi temu. Drugače pa je glede 
kulturnega delovanja pri nas v 
Cirkovcah še zelo živahno. 

Valter Kolarič, predsednik 
Društva upokojencev Kidričevo in 
nekdanji predsednik DPI) Svobo-
da Kidričevo: Včasih je bila kul-
turna dejavnost v Kidričevem 
precej razširjena, v zadnjih dese-
tih letih pa je močno nazadovala. 
Ali so temu krivi krajani kraja 

Kidričevo ali je temu krivo DPD 
Svoboda, to je zelo pomembno 
vprašanje. Moram pa reči, da 
smo za mrtvilo, ki je nastalo v 
zadnjih letih, krivi prav vsi. Ne-
kaj krivde pa nosi tudi pomanj-
kanje denarja. Če ni tega, potem 
se pač marsikaj sesuje. Seveda 
pa ima Kidričevo možnosti za 
razvoj kulturne dejavnosti, ven-

dar le s pomocio (.flotii<;;.'.i kr.i|;i 
in / večjo anga/ir.inoslio Ijiifli 

I-rane !»»š, predsednik gledali-
ške sekcije pri l'D Vitoinarci Vi 
tomarci imajo /c dokai staro tra-
dicijo kulturne dejavnosti. Vča-
sih je bila to dramska dejavnost, 
sedaj živahno delajo tudi druge 
sekcije. V glavnem se ukvarjam / 
dramsko dejavnostjo in primeri 
se, da se mlajši ne vključujejo ra-
di. Mislim, da je delo precej na-
porno, saj pozimi študiramo vlo-
ge, kar zahteva mnogo truda in 
prostega časa, da se lahko na-
učiš, kar zahteva tekst. Prostor 
zadnje čase imamo; včasih smo 
igrali v preši, to pa je bilo teža-
vno, predvsem pozimi. Ljudje 

imajo za kulturno dejavnost veli-
ko razumevanje, kraj se razvija, 
kaže pa se veliko razumevanje za 
širjenje ljubiteljske kulturne de-
javnosti. 

Vida Topolovec 
Foto: M. Ozmec 
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POKRAJINSKI MUZEJ IZ MARIBORA GOSTUJE NA PTUJSKEM GRADU 

Oblikovanje v keramiki 
Na kulturnozgodovinskem od-

delku mariborskega muzeja se že 
vrsto let sistematično posvečajo 
preučevanju gradiva, ki ga hrani-
jo v depojih. Rezultate svojega 
dela predstavljajo na tematskih 
razstavah, na katerih so se obi-
skovalci doslej že seznanili z 
glasbili, baročnimi vezeninami, 
urami, svetili, okviri in ogledali, 
lani pa še s keramičnimi izdelki. 

Gradivo, ki ni redno razsta-
vljeno v stalnih zbirkah, je težje 
dostopno ljubiteljem kulturne 
dediščine, zato takšne razstave 
običajno doživijo topel sprejem 
pri obiskovalcih. Ob tem pa vse 
preradi pozabljamo, da so tovr-
stne prireditve samo zadnje deja-
nje dolgotrajnega delovnega pro-
cesa. V muzejih se gradvo zbira 
na različne načine in zelo malo 
je pridobitev, pri katerih pred-
met spremljajo dovolj natančni 
podatki o nastanku, lastnikih, 
uporabi, nahajališčih in podob-
no. Muzejskim kustosom je zbi-
ranje podatkov eno poglavitnih 
opravil, ki pa nas ne pripelje 
vedno do zadovoljivega uspeha 
in zelo pogosto se moramo zate-
kati zgolj k stilnim opredelitvam. 
Po številu kosov bogat fond tudi 
še ne pomeni kronološko zaokro-
žene celote in prav tako ne geo-
grafsko zaprtega delavniškega 
kroga. Raziskovanje otežuje raz-
novrstnost gradiva, zato je po-
zornost raziskovalca mnogokrat 
osredotočena na posamezne pri-
merke, ki izstopajo zaradi svojih 
estetskih ali zgodovinskih vred-
not. Strokovna obdelava celotne-
ga fonda zahteva široko znanje, 
rezultat obdelave pa je dokaj re-
alna slika o nekem dogajanju v 
prostoru in času, kar je nujno 
potrebna osnova za nadaljnje ra-
ziskovanje. 

Razstavo »Oblikovanje v kera-
miki« je lani pripravila muzejska 
svetovalka Marjetica Simoniti in 
z njo odprla novo mariborsko 
muzejsko razstavišče v pritličju 
mestnega gradu. Od vrste podob-
no zasnovanih tematskih razstav, 
ki jih je znana mariborska muze-
alka že pripravila, je predstavitev 
oblikovanja v keramiki najobsež-
nejša in najzahtevnejša. 

Področje keramike je zelo širo-
ko. Z različnimi postopki obde-
lave je mogoče dobiti po videzu 
in uporabnosti različne materia-
le. Izdelki so po večini res poso-
de . a jedaci: n̂ pijačo. vend;-r je 
ker:,mika upon<.'f-« se za nv r^' 
k,:' drujiega: nu -i -borsk i v./-

plakete in drobna plastika. Avto-
rica je za razstavo odbrala 150 
predmetov od skupaj 600, koli-
kor jih hrani kulturnozgodovin-
ski oddelek mariborskega muze-
ja. Izbrane eksponate je razvrsti-
la v sklope glede na tehnologijo 
izdelave (žgana glina, fajansa, 
kamenina, porcelan in bela prst), 
znotraj vsakega tehnološkega 
sklopa pa je razvila kronološko 
zaporedje. Najstarejši eksponati 
so iz 16., najmlajši iz prve četrti-
ne 20. stoletja. Zgodnji primerki 

iz žgane gline nas povezujejo z 
oblikovanjem keramike v tako 
imenovanih arheoloških obdob-
jih. Nekatere od teh primerkov 
so izkopali ob gradnjah v središ-
ču starega Maribora in nam od-
krivajo drobce iz mariborskega 
vsakdanjika v poznem srednjem 
veku. Mlajši eksponati so izdelki 
nemških, čeških, italijanskih, an-
gleških ter dunajskih, graških in 
manufaktur z današnjega sloven-
skega ozemlja. Mnogi so prave 
obrtne mojstrovine. Poreklo in 
izvor razstavljenih eksponatov 
dokazujeta, da je bila mednarod-
na trgovina v naših krajih od 17. 
do začetka našega stoletja zelo 
živahna in da je odlično vpliv.^ia 
na življenje premožnejših dojev. 

M -ibcrK-. - j v i - , , ^ 
a a izr^/ito " po-

učno. Nazorno razlaga vse boga-
stvo, ki se skriva za grško besedo 
»keramos«. Običajno si pod tem 
pojmom predstavljamo lončeni-
no, kakršno odkrivajo arheologi 
pri svojem delu, in tisto, ki jo na 
vretenu oblikujejo vse redkejši 
mojstri lončene obrti. Razstava, 
ki jo ptujski muzej sprejema v 
goste, pa ponuja na ogled števi-
lčno bogat fond iz sosednjega 
mesta, ki morda res ». . . ne od-
kriva posebnih redkosti in veli-
kih dragocenosti, vendar je tudi 

taka, kakršna je, ogledalo nekega 
prostora in časa.« Tako je zapi-
sala avtorica v spremnem katalo-
gu. Katalog prinaša poleg strnje-
nega zgodovinskega prikaza 
oblikovanja v keramiki še natan-
čen spisek razstavljenih del. Prav 
zaradi kataloškega dela je publi-
kacijo mogoče šteti za dragocen 
pripomoček pri vrednotenju po-
dobnih fondov v drugih sloven-
skih muzejih, tudi v ptujskem. 
Med ptujskim in mariborskim 
keramičnim gradivom je vrsta 
podobnosti, tako v izvoru ekspo-
natov kot v njihovi likovni vred-
nosti. 

Otvoritev razstave bo danes-
4. oktobra, ob 18. uri > pritličju 
ptujskega gradu. R.: - :a lienr 
. r: ^iv ; i ivtorica 

Marjetica Simoniti, ki jo ptujski 
ljubitelji kulturne dediščine že 
dobro poznajo. V jubilejnem mi-
noritskem letu 1989 je skupaj z 
več sodelavci v ptujskem graj-
skem pritličju pripravila odme-
vno razstavo »Pretiosca sacra et 
documenta historica«. Njeno de-
lo je tudi osrednji članek h kata-
logu z enakim naslovom. Glavno 
strokovno področje Marjetice Si-
moniti je cerkveno zlatarstvo. Je 
odlična poznavalka štajerskega 
cerkvenega zlatarstva in je pisala 
tudi o ptujskih in ormoških zla-
tarjih in pasarjih v IV. ptujskem 
in I. ormoškem zborniku, o litur-
gični opremi v minoritskem sa-
mostanu pa v minoritskem zbor-
niku, ki je izšel lani. 

Razstava »Oblikovanje v kera-
miki« bo odprta do 4. decembra 
vsak dan razen ponedeljka od 9. 
do 17. ure. Za najavljene šolske 
skupine bo muzejska pedagogi-
nja Majda Grah-FridI pripravila 
posebna vodstva. 

Marjeta Ciglenečki 

Vrčka in krožnik iz bele prsti so bili izdelani v prvi polovici 19. stoletja 
v avstrijskem Gradcu. Pozdravljajo nas tudi s plakatov, ki vabijo na raz-
stavo. 

Ormoški 
abonmaji 

Ljubitelji gledališkega, glasbenega, plesnega in potepuškega 
abonmaja občine Ormož so v teh dneh prejeli zanimivo ponudbo za 
sezono 1990/91. 

Gledališki abonma, ki velja 700 din, obsega šest gledaliških pred-
stav. Prva je bila sinoči, ko se je občinstvu s črno komedijo Joeja Or-
tona Plen predstavilo SNG iz Celja. Prihodnja predstava bo 8. no-
vembra. Z Vdovami bo nastopilo MGL iz Ljubljane. Z Butalci Frana 
Milčinskega se bo 6. decembra predstavilo SMGL iz Ljubljane, janu-
arja prihodnjega leta bo na sporedu Teater u gostima iz Zagreba, fe-
bruarja pa gledališče iz Varaždina. Gledališki abonma bodo sklenili 
marca z eno izmed predstav domače amaterske gledališke skupine. 

700 dinarjev velja tudi glasbeno-plesni abonma, v katerega je 
prav tako vključenih šest predstav. Med prve spada ogled najboljše 
jazz baletne skupine Limon dance company iz New Vorka, ki bo v 
Galusovi dvorani Cankarjevega doma v Ljubljani 9. oktobra. Sledi 
musical My fair lady Opere SNG iz Maribora, nato še opera Nabuc-
co. Zanimiva bo tudi Soba 366, plesno-gledališka celovečerna pred-
stava Studia za ples IGEN iz Celja. Ob slovenskem kulturnem prazni-
ku bodo lahko prisluhnili komornemu koncertu prve violine sloven-
ske filharmonije. Brez dvoma bo zanimiv novoletni koncert s plesom 
v dvorani Vatroslav Lisinski v Zagrebu. 

Potepuški abonma organizira oglede najuspešnejših predstav pri 
nas. 17. oktobra se bodo odpeljali v Maribor in si ogledali Fausta. V 
načrtu imajo tudi ogled Šeherezade v izvedbi SMGL iz Ljubljane, ter 
Hamleta SNG iz Maribora v režiji Tomaža Pandurja. Tri predstave si 
bodo lastniki potepuškega abonmaja izbrali sami. Rezervacijsko 
predplačilo velja 300 dinarjev, ostanek pa bodo obračunavali sproti 
ob posameznih predstavah. Vse predstave v aprilu in maju prihodnje-
ga leta bodo izven abonmaja. 

Vida Topolovec 

Učimo se jezike 
Med podjetji 

še posebej izstopa Matic, družba 
z omejeno odgovornostjo, sede-
žem v Klepovi ulici 47. S svojo 
ponudbo za obiskovanje jezikov-
nih tečajev zapolnjuje siceršnjo 
vrzel na tem področju. V Evropo 
bomo šli tudi z znanjem jezikov. 
Ce upoštevamo sicer nekaj let 
stare podatke o tem, koliko se 
izobražujemo, lahko sklepamo, 
da smo šibki tudi v znanju jezi-
kov. Slovenec se je v tem obdob-
ju povprečju šolal 9 let, Evrope-
jec 13. Višje- in visokošolsko izo-
brazbo je takrat imelo šest odsto-
tkov Slovencev v razvitih deže-
lah pa je odstotek od 12 do 30. 

V Maticu bodo organizirali za-
četne in nadaljevalne tečaje nem-
škega in angleškega jezika za 
otroke, mladino in odrasle, in-
tenzivno učenje nemškega in an-
gleškega jezika zaradi potovanja 
v tujino, opravljali prevajalske 
storitve, inštrukcije. individualno 
učenje in druge izobraževalne 
oblike, ki jih potrebujejo -.pecifi-
čne skupine občanov oziroma 
dclo'- nih Mudi. da bodo lal-ko pri 
\;>!om -ielu Do-
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da o poslovnežih ne govorimo. 
Ustanovitelj Matica Matjaž Neu-
dauer je tudi povedal, da bodo 
jezikovno usposabljali tudi pred-
šolske otroke, in to na način, ki 
je njim najbližji — z igro. 

Testiranje tržišča je pokazalo, 
da je med občani ptujske občine 
naj ' ečje animanje učenje 
lems ^ : P'- e t f ;-'c bi-do o r t ; ; i -
" . ok'-.-'^ . ^ ;er n;. . 
. nter^ ' - - r̂  - . 

telefonsko številko 774-950. Te-
čaji bodo potekali v popoldan-
skem času v prostorih Oš Olge 
Meglič v Prešernovi ulici v Ptuju. 
V posameznih skupinah bo po 
petnajst udeležencev. 

Za začetni in nadaljevalni te-
čaj nemškega in angleškega jezi-
ka za otroke (od 2. do 4. razreda 
OŠ), trajal bo 40 ur. bo treba pla-
čati 1000 dinarjev, če se boste 
odločili za odplačevanje v treh 
obrokih, ali pa 700. če boste ce-
no tečaja v celoti poravnavali 
pred začetkom izobraževanja. V 
drugi skupini se bodo izobraže-
vali mladinci (od 5. do 8. razre-
da). tečaj bo trajal 60 ur. cena za 
obročno odplačevanje je 1500 di-
narjev. za celotno plačilo pred 
začetkom težaja pa 1200. Odrasli 
se bodo jezikov učili v 80-urnem 
tečaju; zanj bodo plačali 2000 
oziroma 1600 dinarjev. V ceno 
tečaja niso vključeni stroški po-
trebtie literature. 

V Maticu pa nudijo še poseb-
ne ugodnosti družinske popu-
ste. če se bo izobraževalo več 
družinskih članov. Tak- drugi 
Can «.TU/=nc pluc;: k - ccn>\ 
-d trc'"cj;; f̂ a i.- ^viki M" = i/ t-

Matjaž Neudauer. 
(Posnetek: M. Ozmec) 
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Obisk učencev slovenske dopolnilne 
šole iz Frankfurta 

Osnovna šola Toneta Žnidariča iz Ptuja ima že 
od 1978. leta prijateljske vezi in stike z društvom 
Sava in slovensko dopolnilno šolo iz Frankfurta. 
Prejšnja leta so bili učenci tamkajšnje šole na ta-
borjenju skupaj z učenci osnovne šole Tone Žni-
darič. Že tretje leto pa poteka sodelovanje med 
obema šolama nekoliko drugače. V času jesenskih 
»krompirjevih« počitnic prihaja skupina otrok k 
svojim vrstnikom iz osnovne šole Toneta Žnidari-
ča in preživijo skupaj prijetni teden dni. 

Letos se bo skupina petnajstih otrok, ki obisku-
jejo pouk od tretjega do desetega razreda, z učite-
ljico slovenskega dopolnilnega pouka Miro Turk 
mudila pri vrstnikih v Ptuju od 6. do 13. oktobra. 
Starši teh otrok imajo stalne stike z domovino in 
želijo, da njihovi otroci znajo materin jezik. Neka-
teri gojijo tudi tiho željo, da bi se kdaj, mogoče na 
stara leta ali pa tudi kaj prej, vrnili v domovino. 
Kako pa bo z otroki, je posebno vprašanje, ker so 
mnogi rojeni v Nemčiji in so vse svoje mlado ži-
vljenje preživeli v tem okolju. 

Sest od petnajstih otrok gre k družinam, pri ka-
terih so že bili in imajo z njimi stike tudi po konča-
nem obisku. Letos med njimi ni Ptujčanov, so pa 
iz bližnje okolice in iz Maribora. V prihodnjih 
dneh, ko bodo na obisku v stari domovini, bodo 
med drugim, ko jim bo dopuščal čas, ob številnih 
drugih aktivnostih lahko obiskali tudi svoje sorod-
nike. Vsi ti otroci pa preživljajo v stari domovini 
počitnice tudi v poletnih mesecih pri svojih sorod-
nikih bodisi sami ali pa skupaj s starši. 

Zanimiv je program bivanja, ki vključuje tridne-
vni obisk po Sloveniji skupaj z gostitelji, nekaj ur 
bodo preživeli tudi v razredu, dan pa bodo po vsej 
verjetnosti sklenili s plesom. V programu je tudi 
ogled Ptuja z okolico in poldnevni izlet v Prek-
murje. 

Ob vseh prijetnih in neobvezujočih opravilih bo 
čas, prepričani smo, hitro minil in prihodnjo sobo-
to se bodo ptujski gostitelji poslovili od svojih go-
stov. Vezi med njimi bodo pisma, telefonski pogo-
vori in ponovna srečanja. Vida Topolovec 

Nehumano vedenje lovcev 
pri Zavrču 

(Tednik št. 33, 23. avgust 1990) 

Lovci LD Zavrč smo na član-
skem posvetu razpravljali o član-
ku, objavljenem v Tedniku št. 33 
z dne 23. avgusta 1990 na strani 
6 pod naslovom N E H U M A N O 
VEDENJE LOVCEV PRI ZA-
VRCU avtorja M. Ozmeca. 

Menimo, da je citirani članek 
avtor sestavil na podlagi razgo-
vora, ki ga je opravil z v članku 
navedenimi krajani, kakor tudi 
na podlagi magnetofonskega 
posnetka razgovora s prizadetim 
Slavkom Belšakom, ki je tudi 
predsednik krajevne vlade v KS 
Zavrč. Magnetofonski posnetek 
razgovora s predsednikom kraje-
vne oblasti je bil posredovan 
prek valov radia Ptuj. Da bi bila 
krajevna, kakor tudi širša javnost 
čimbolj objektivno obveščena o 
»domnevnem nehumanem vede-
nju lovcev pri Zavrču«, podaja-
mo v nadaljevanju argumentira-
no in tudi nekoliko drugačno 
stališče o problematiki klatečih 
se psov. 

Omembe vredno je to, da so 
prizadeti krajani, ki jih avtor 
članka navaja, medsebojno so-
rodstveno povezani, zaradi česar 
se postavlja vprašanje objektiv-
nosti članka, s tem pa enostran-
sko prikazovanje vedenja lovcev 
v Zavrču. Avtor citiranega član-
ka uvodoma z vidnejšim črnim 
tiskom navaja zakonska in pod-
zakonska določila zakonov in 
predpisov, ki se nanašajo na ste-
klino oz. kontumac ali popolno 
zaporo psov in mačk na območju 
občine Ptuj oz. R Slovenije. Do 
tukaj je vse lepo in prav. Takoj v 
nadaljevanju članka pa prikazuje 
završke lovce kot največje mr-
harje in celo življenjsko nevarne 
za okolje in krajane. Menimo, da 
bi kot vsestransko razgledan no-
vinar moral preventivno vplivati 
na občane pri vseh prizadevanjih 
širše družbene skupnosti za pre-
prečevanje in zatiranje nevarne 
kužne bolezni stekline, ki je še 
tudi v današnjem času smrtno 
nevarna in neozdravljiva. 

V času razglasitve celotnega 
območja občine F^uj za s stekli-
no okuženo območje je pristojni 
občinski organ izdal ODLOČBO 
(štev. 326-5/89-5-JB, z dne 31. 1. 
1989), s katero razglaša popolni 
kontumac ali zaporo vseh psov 
in mačk. Splošno znano je, da so 
psi in mačke med domačimi ži-
valmi največji prenašalci stekli-
ne. Z isto odločbo pa je tudi lov-
skim družinam v občini Ptuj na-
loženo, da takoj pristopijo k po-
končevanju klatečih se psov in 
potepuških mačk, katerih lastni-
ki ne spoštujejo kontumaca. Mo-
ramo povedati, da pri izvajanju 
določil citirane odločbe ne velja-
jo določila zakona o oddaljeno-
sti psa ali mačke 50 oz. 200 m od 
gospodarja oz. od hiše, ampak se 
pokončajo vsi psi in mačke, ki 
niso v zaprtem (ograjenem) pro-
storu ali na privezu. Iz citirane 
odločbe je razvidno, da so isto 
odločbo prejele vse krajevne 
skupnosti v občini Ptuj, odposla-
no s povratnico. Ker pa je Slav-
ko Belšak sočasno predsednik 
krajevne oblasti, je bil dolžan 
poskrbeti v KS Zavrč kot odgo-
vorna oseba, da se na krajevno 
običajen način obvestijo vsi kra-

jani v KS Zavrč o okuženosti ob-
močja KS Zavrč s steklino ter o 
popolni zapori psov in mačk. Iz 
članka pa je razvidno, da kot pr-
vi in najbolj odgovoren v kraju 
odločbe sploh ni spoštoval, niti 
ni primerno poskrbel, da bi o 
tem bili krajani obveščeni. Nas-
protno: s svojim ravnanjem tudi 
druge spodbuja k takemu vede-
nju in obnašanju, saj je znano, 
da zgledi vlečejo. 

V članku navedeni trdijo, da 
so imeli krotke in pametne pse, 
kar je posebej razbrati za psa Ža-
ra, ki je poznal velikost in meje 
parcele ter kmetije Slavka Belša-
ka. Med drugim mu je bila zau-
pana dolžnost rednega »obhoda 
samo po njegovi kmetiji in okrog 
farme«. Drugi pes je bil hišni lju-
bljenček, ki sploh ni šel s hišnega 
dvorišča, ampak se je samo igral 
z otroki. Ko avtor članka navaja, 
da so lovci psa pokončali več kot 
200 m od hiše, s tem dokazuje 
nasprotno trditev od gospodarja, 
ki trdi, da se pes nikoli ni odda-
ljeval s hišnega dvorišča. 

V prid svojim navedbam želi-
mo poudariti nekaj argumentov 
v podkrepitev, sočasno pa v 
osvetlitev citiranega članka o ne-
humanosti lovcev s pravne stra-
ni, kakor tudi življenjsko po-
membnost za zdravje otrok in 
krajanov oz. njihovo vsakodne-
vno varnost na cestah in javnih 
poteh. Znano je, da naši krajani 
in njihovi otroci še vedno dosti 
pešačijo, bodisi v trgovino, na 
avtobusna postajališča, na delo-
višča, k maši, šolo, k verouku 
ipd. pri vsem tem so večkrat 
ogroženi od klatečih se psov, za 
katere lastniki malomarno skrbi-
jo ter jih puščajo, da se potepajo 
brez nadzorstva. V nekaj prime-
rih je dokazano, da so tako psi 
raztrgali krajanom zajčnike, zaj-
ce pa pobili in uničili. Tudi v lo-

višču ti psi klateži lovijo in po-
končujejo zajce in srnjad, s tem 
pa povzročajo lovstvu ogromno 
gospodarsko škodo. 

Iz poročila medobčinske vete-
rinarske inšpekcije je razvidno, 
da je v letošnjem letu, to je pred 
nekaj meseci, bila ugotovljena 
steklina pri dveh lisicah v k.o. 
Pestike. Kraj, kjer sta bili pokon-
čani oz. odstreljeni dve s steklino 
okuženi lisici, je blizu bivališča 
Slavka Belšaka. Zaradi suma o 
stiku s steklima lisicama so vete-
rinarji pokončali rodovniškega 
lovskega psa terierja kar pri hiši 
lastnika. Lovci se zavedamo, kaj 
pomeni nevarnost okužbe s ste-
klino, zato smo tudi brez pomi-
slekov dali pokončati rodovni-
škega in delovno uporabnega 
lovskega psa. Zato menimo, da 
bi krajani in širša družbena 
skupnost morali biti hvaležni 
lovski organizaciji pri pokonče-
vanju klatečih se psov, saj to 
opravlja brezplačno in zavestno, 
ker se zaveda posledic morebitne 
okužbe s steklino predvsem lju-
di, domačih živali in divjadi. 

Poudariti je treba tudi to, da sta 
na tej cesti v bližini, kjer je bil 
najden kadaver psa Žara, bila 
povožena oz. v prometu pokon-
čana dva rodovniška lovsko upo-
rabna lovska psa. Zaradi tega tu-
di ni izključeno, da ni bil povo-
žen pes g. Belšaka, saj ni z niči-
mer dokazano, da je psa ustrelil 
član lovske organizacije. Naved-
be drugih dogodkov v članku še 
preverjamo. Sicer pa se v kraju 
marsikaj govori, kar pa se dosti-
krat izkaže le kot govorica brez 
osnove oz. neargumentirano 
obrekovanje. 

UO LD ZAVRČ 

Le zakaj nam je to storil 
v Tedniku št. 34 smo na zadnji strani objavili članek Pogo-

reli so Kolaričeri na Mestnem Vrhu. Objavljamo pojasnilo 
Stanka Kolariča, kako se je nesreča zgodila. 

Le zakaj ste s inovi in žena 
tako surovo ravnali z očetom 
oziroma m o ž e m ? 

Obžalujem dejanje, ki sem 
ga storil, kajti dejanje se ni 
zgod i lo namerno, pač pa iz 
skrajnega obupa . Tisti dan 
sem prišel d o m o v in našel 
vso o b l e k o iz omare razmeta-
no na blatnem dvorišču in 
poteptano . Šel sem v spalni-
c o in videl z loml jeno omaro. 
Žena je bila že v postelji. 
Vprašal sem jo , zakaj sem 
o d v e č v rojstni hiši, a odgo-
vora nisem dobi l . 

Odšel sem na skedenj, da 
bi si postlal in v miru zaspal. 
N a žalost je b i lo čisto druga-
če. Prižgal sem si svečo, da bi 
poiskal kakšno suknjo, s ka-
tero bi se pokril, pa sem po 
nesreči prevrnil svečo v seno 
in naenkrat sem bil v dimu. 

N e spominjam se, kako sem 
zbežal in kam. 

Kar zadeva ravnanje do-
mačih — bilo je več kot žalo-
stno. Večkrat so me lačnega 
in pretepenega vrgli na dvo-
rišče, nato pa sem več mese-
cev prespal na skednjih, ker 
si nisem upal d o m o v , saj sem 
imel prepovedan vstop v roj-
stno hišo. 

Sedaj so mi odnesl i vse, ta-
ko da nimam na čem ležati in 
se s čim pokriti, noči pa so 
hladne. Spaln ico in kuhinjo 
sem opremil sam. 

Prosim, da mi vsi sosedje 
in bralci oprost i jo dejanje, ki 
sem ga storil podzaves tno , 
saj sem se tudi večkrat zdra-
vil zaradi udarcev po glavi 
(kar lahko potrdi dr. Ljubo 
Toš). 

Stanko Kolarič, 
Mestni Vrh 94, Ptuj 
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odgovora na pismo podlehniških 
lovcev (Tednik št. 37, 20. septem-
bra 1 9 9 0 ) 

Lepo se mi zdi, da so podleh-
^iški lovci poskušal i pojasni t i 
svojo plat zadeve v zvezi s psom, 
ki ga P " n j ihovem m n e n j u po-
vozil avto, po naših t rdi tvah pa 
ga je ustrelil n j ihov član v rume-
[lein avtomobi lu (oprav iču jem se 
le v toliko, da sem avtomobi l po-
nižala v zaporožca , v resnici pa 
je bil jugo). Moje ogorčen je izvi-
ra m a n j iz tega, da so psa ustreli-
li, bol j pa iz tega, da so ga pustili 
ležati in razpadati, ne da bi ga po-
kopali. 

Dragi lovci, opravič i la se vam 
bom, ko mi boste dokaza l i , da je 
bil pes povožen — prepr ičana pa 
sem, da boste to težko dokazal i 
za našega psa, sa j je bil, ko sem 
ga videla, brez takšnih poškodb , 
kakršne bi povzročil avto, ki bi 
psa povozil do smrti . 

A.G. (naslov v uredniš tvu) 

Zgodba o kulturi podlehniških lovcev 
Članek o kulturi podlehniških lovcev je močno 

podrezal v sršenje gnezdo. Gre za psa, ki so ga 
lastniki n e u t r u d n o iskali celo pri nas, v 6 km odda-
l jenem kraju. Kol ikor so krivi lovci, ne morem tr-
diti, a dvomim o nj ih, kajti s svojo lovsko kul turo 
in mora lo se res ne more jo ponašat i . 

Izgovar ja jo se na h u d o bolezen steklino, ki jo 
p renaša jo psi. Z a k a j pa je potem tako strogo obve-
zno cepl jen je psov, ki ni prav nič pocen i? Lastniki 
psov se z a v e d a m o svoje dolžnos t i ; na j se še tega 
zaveda jo člani L D in odstrel i jo nevarne lisice, ki 
l ahko ogroža jo na verigi pr ipetega psa. 

Ce hočejo svoj fevdalni šport , na j se po t rud i jo v 
globače, ne pa da se pripel je lovec z av tom, ustavi 
na cesti, se obrne , kot da bi imela divjad ukaz, da 
se postavi v vrsto, češ tuka j smo. 

S p o m i n j a m se pred leti, ko je prišel član LD s 
kolegom »Si-si-kapito-signore« in mi neka j me-
trov od hiše ustrelil angora muco , ki se pač ni mo-
gla naučiti geometr i je in ni vedela, ka j je 5 ali 
50 m, on bi pa moral vedeti , da to ni nobena pote-
puška . Še več takih pr imerov mi je znanih , ki lov-
cem pač niso v ponos . 

Ko z grozo in bolečino zreš v obgr izeno vinsko 
t r to in po t ep t ano nj ivo koruze in k rompi r j a , dobiš 
o b ocen jevan ju škode samo ironičen posemh. Ce 

ti pr izanesejo vremenske nezgode, ti ne prizanese 
d iv jad . Za to ti ne kaže nič drugega , če na jdeš na 
ogra jenem vrtu s rno z mladiči, da s amo rečeš: 
» D o b r o ju t ro , gospa srna, si smem pobrat i objede-
no sola to za kosi lo?« Jastrebu krasu narave, 
kot t rd i jo lovci pa rečeš, ko trga kuro : » D o b e r 
tek. Bom pač zato postavila družini names to do-
bre pečenke na mizo krompir , če mi vsega ne bo 
izrula divja svinja.« A lisico, če jo na jdeš po pol-
noči v kurniku blizu pr iklenjenega psa, pač hlad-
nokrvno ohladiš . Saj smo vendar l judje , ki vlada-
mo. 

Kda j je izšel zakon in pod kateri člen spada , da 
se je divjad v tako velikem številu razmnoži la? 
Vsem, ki ta zakon odobrava jo , bi rekla: Kamen ti 
je srce. Njih rok niso nikoli krasili žulji , kot krase 
velikokrat haloškega hribovskega kmetovalca . Pi-
j e jo krvave žul je kmetovalca , sa j so v vrstah LD v 
večini razni direktor j i , sodniki , odvetniki , p redsed-
niki in razna druga višja bit ja, ki j im je nj ihov ži-
vljenjski s t andard zagotovljen in niso odvisni od 
pridelka lastne zemlje in žuljev. Svojim kolegom iz 
zamejstva kažejo blišč in bedo Haloz. Iz nekoč idi-
lične dežele, sk rbno obde lane zemlje je postala 
džungla . Da, džungla! Pod imenom Haloze pri 
Ptuju. 

Nežka Kodr ič 

Olga Kolarič bo pričeske 
urejala na domu 

To, kar je v tujini že vpe l jano , 
pri nas šele uva jamo. Med taki-
mi p ioni rkami je tudi fr izerka 
Olga Kolarič iz l^tuja. Trg svobo-
de 2. Po deset le tnem delu v 
enem od na jbo l j znanih ptujskih 
frizerskih sa lonov se je odločila 
za delo na svojem. 

Ta n jena odloči tev pa je neko-
liko d rugačna od običa jn ih . Olga 
Kolarič bo frizerka na domu. Ne 
bo imela svojega sa lona , sa j bo 
delala pri s t rankah d o m a . Na ka-
kršnokoli žensko in moško frizuro 
se boste morali naročiti po telefo-
nu št. 776-051. Naroči la bo spre-
jemala te le fonska ta jnica . Cas ni 
ovira, sa j bo v začetku delala 
vsak dan od 7. do 18. ure. 

Olga pravi, da je ni strah dela 
in da je svojo odloči tev zavestno 
sprejela. St ranke j o pozna jo , za-
to dela ne bo man jka lo . D o d a t n o 
vabilo pa b o d o konkurenčne ce-
ne. 

Novi obrtnici žel imo pri nje-
nem delu veliko uspeha . V bodo-
če je pr ičakovat i več podobn ih 
odločitev. V tuj ini je nekaj obi-
ča jnega , da ti na hišni prag pri-
pel je jo mars ika te ro blago, pone-
kod tudi s ladoled . 

Olga Kolarič. (Posnetek: .VI. Oz-
mec) 

Prijetne urice 
s starejšimi 

Krajevna s k u p n o s t D u š a n a Kvedra 
je v petek organiz ira la v pros tor ih O Š 
Olga M e g l i č pr i srčno srečanje s svoji-
mi starejš imi . V tej krajevni s k u p n o s t i 
živi nad 180 o b č a n o v , starejš ih nad 70 
let. P o s e b n e p o z o r n o s t i sta bi la v pe-
tek d e l e ž n a najstarejša krajana: Lud-
vik Ivanuša in A n a K o p š e , ki sta že 
napo ln i la 9 0 let. Za pri jetne trenutke 
so p o l e g patra G r a n d o k a poskrbe l i 
tudi učenc i O Š O l g a M e g l i č , ki s o pri-
pravili z a n i m i v kulturni program. 

Z b r a n i m j e t o p l o d o b r o d o š l i c o iz-
rekel p r e d s e d n i k sveta K S D u š a n a 
Kvedra Alb in Pišek. O b t em j im je za-
želel še vrsto zdrav ih in z a d o v o l j n i h 
let. V n e k a j u r n e m srečanju so starejši 
izrekli mars ikatero p o h v a l o in krit iko 
na račun ž iv l jenja v m e s t u . Predvsem 
jih vese l i , da s o v Prešernovi odprl i 
z a s e b n o s a m o p o s t r e ž n o t rgov ino , v 
Vošnjakov i pa r ibarnico . Se v e d n o pa 
jih najbo l j mot i ta p r o m e t n a neureje-
nost in v e č e n hrup. 

MG 

Ptujčani redno obiskujejo Benkove v Spodnji Ščavnici 
v Spodnj i Ščavnici 10 (občina 

G o r n j a Radgona ) j e Benkova 
d ruž ina pred d o b r i m a dvema le-
toma uredila kmečko gostišče. 
N a domač i jo je vezanih 18 hek-
tarov obde lova lne zemlje, neka j 
je tudi gozda. Glavni dohodek 
p r idob iva jo z ž ivinorejo, v hlevu 
so tudi svinje, da ne zman jka 
kvali tetnega mesa za obiskovalce 
gostišča. 

Anton Benko je kooperan t za-
druge v Gorn j i Radgon i ; ta mu 
je tudi pomaga la z nasveti in de-
na r j em za uredi tev gostišča. Sam 
pa kri t ično ugotavl ja , da potre-
b u j e s t rokovno pomoč . Sicer pa 
tudi v Zadružn i zvezi Slovenije, 
kjer si nekako lasti jo dejavnost 
kmečkega tur izma, ugotavl ja jo , 
da le-ta zaos ta ja za načrti pred-
vsem zaradi s labe in neorganizi-
rane p o n u d b e in p roda je turisti-
čnih zmogljivosti . Zveza je pre-
pr ičana , da bo po ustanovitvi la-

s tne turist ične agenci je veliko 
bolje . T renu tno je v Sloveniji 150 
turist ičnih kmeti j , postel j pa de-
setkrat več. Seveda pa se kmečka 
gostišča ne b o d o razvijala sama 
od sebe, če ne b o m o razvijali po-
dežel ja kot celote in po t rebne in-
f ras t ruk ture . Družba je kmečke-
mu tur izmu n a k l o n j e n a ; v zad-
n jem času je republ ika z nepo-
vratnim dena r j em razvila marsi-
katero dopo ln i lno kmet i jsko de-
javnost . Na jveč pa je dala za 
kmečki turizem. 

Do kmečkega gostišča Jožice 
Benko j e okrog 40 ki lometrov, če 
se pe l j emo iz Ptuja po glavni ce-
sti M a r i b o r — M u r s k a Sobota 
oz i roma 1,5 kilometra od glavne 
ceste. 

V Spodn j i Ščavnici se prebi-
valci v glavnem preživl ja jo s 
kmet i js tvom oziroma živinorejo. 
Nase l je ima okrog 100 hišnih šte-
vilk. Benkovo kmečko gostišče 

pa or je ledino na tem področ ju . 
Za zda j si goste iščejo sami, pa 
tudi te lefona avgusta, ko smo jih 
obiskali , še niso imeli. Za to j im 

pri sp re j eman ju gostov oz i roma 
naročil še vedno p o m a g a j o v za-
drugi . 

Gost išče j e odp r to ob koncu 

tedna , ob praznikih , za skup ine 
pa ga o d p r e j o tudi ob drugih 
dnevih . Pri Benkovih zaenkra t 
ne razmiš l ja jo o tem, da bi uredi-
li postel je za goste. Delo na kme-
tiji j im vzame preveč časa. V go-
stišču že p r idno p o m ^ a j o otroci 
— dva s inova in hči. Zena Jožica 
pa v glavnem skrbi za to, da se 
gost je pri nj ih dob r o na je jo . Pri-
znati je t reba, da je prava moj -
strica, kar zadeva h rano . Sicer pa 
so nj ihovi mesni izdelki i z redno 
kvali tetni . To j im je pr iznala tudi 
m e d n a r o d n a komisi ja na letoš-
n jem se jmu v Gorn j i Radgoni , 
k jer so j im zan je dodelil i z lato 
meda l jo . 

Poleg tega da b o d o poskrbel i 
za še bol jšo ure jenost gostišča, 
nač r tu je jo tudi ureditev jahalne 
steze. Zanimivos t tega gostišča 
pa je tudi v tem, da ima jo svoje 
razglednice. 

M G 

Zakonca Benko pred svojim gostiščem. (Posnetek: Jože Petek) 
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Evropsko prvenstvo 

v motokrosu 
v nedeljo bo finalna tekma ekipnega prvenstva Evrope za moto-

krosiste do 21 let, nastopili pa bodo na progi v Oseku pri Lenartu, ki 
je po mnenju organizatorjev najboljša te vrste v Jugoslaviji. 

Vozilo bo okrog 50 mladih voznikov iz Nemčije, Češke in Slova-
ške, Madžarske, Italije, Francije, Avstrije, San Marina in Jugoslavije. 
Tekmovalci Bolgarije bodo ostali doma zaradi previsokih cestnin, kot 
so sporočili. 

V soboto dopoldne bo uradni trening; progo bodo tekmovalci 
preizkušali od desetih do štirinajstih in trideset minut. Zvečer bodo 
motokrosiste in goste sprejeli v Gradišču, kjer praznujejo krajevni 
dan. 

V nedeljo bodo tekmovalci ob devetih še enkrat preizkusili pro-
go, ob dvanajstih pa se bo začelo zares. Za ekipo Slovenije bodo na-
stopili Sitar, Hamler, Peršoh in Založnik. Prvi favorit dirke je osem-
najstletni motokrosist Madžarske Karol Kamraš. V drugem svetov-
nem pokalu do tekme v nedeljo vodijo Italijani, drugi so Madžari in 
tretji Jugoslovani. Po tekmi bo predstavitev motorjev Nissan in novo-
sti na področju tehnike motorjev za tekmovanja motokrosistov na-
slednje leto. 

Pri organizaciji tekmovanja v Oseku pri Lenartu bodo Avtomoto 
društvu Lenart pomagali še člani A M D iz Ljubljane, Orehove vasi, 
vaški gasilci in aktiv kmečkih žensk. MS 

ATLETIKA 

Devet zlatih medalj! 
v Novi Gorici je bilo dvodnevno republiško prvenstvo v atletiki 

za mlajše mladince in mladinke. Atletski klub Ptuj je osvojil kar devet 
zlatih medal j ter eno srebrno in tri bronaste. S tem je bil najuspešnejši 
klub, čeprav se glede na razmere z drugimi težko primerja. Predvsem 
gre za stezo iz umetne snovi, ki je v Ptuju ni, večina drugih atletskih 
okolij pa jo ima. Prva mesta in zlate medalje so osvojili: Tanja Roz-
man v teku na 100 metrov. Romana Šega v metu kopja, Franci Jeren-
ko v tekih na 100 in 300 metrov, štafeti fantov 4 krat 100 in 4 krat 300 
metrov, Niko Kokot v troskoku ter Robi Prelog v tekih na 3000 me-
trov in 1500 metrov z ovirami. Srebrno medaljo si je v teku na 100 me-
trov pritekel Matjaž Iskra, bronaste pa Vanja Kotar v teku na 600 me-
trov, Romana Šega v metu diska in Niko Kokot v skoku v daljavo. 
Odlični Jerenko je le za 2 stotinki zgrešil državni rekord v teku na 300 
metrov, za pet stotink pa štafeta fantov 4 krat 300 metrov. 1. k. 

NOGOMET 

Drugi poraz Središča, 
brez poraza le še Aluminij 

v območni nogometni ligi so 
igralci Središča v gosteh z 0:2 iz-
gubili z vodilnim Turniščem in 
so po šestih kolih četrti. Impol je 
v Slovenski Bistrici z 1:0 prema-
gal moštvo Partizana iz Slovenj 
Gradca in je deseti, Boč pa je 
znova izgubil, tokrat z 0:3 v Ma-
riboru z domačim Železničarjem. 

V petem kolu 1. razreda med-
občinskih lig so bili rezultati na-
slednji : Bukovci—Gerečja vas 
1:1, Aluminij —Stojnci 0:0, Pra-
g e r s k o - S k o r b a 3:2, Markovci — 
Dornava 1:3, Drava—Hajdoše 
5:1 in Slovenja vas—Hajdina 
0:0. 

V nedeljo popoldan se bo v 
območni ligi Središče na svojem 
igrišču pomerilo z mariborskim 
železničar jem, ki je na lestvici 
drugi, v Poljčanah bo gostovala 
Dravinja iz Slovenskih Konjic, 
Impol pa v Račah. V I. razredu 
M N L so sobotni (ob 15. uri) pari 
naslednji : Gerečja vas—Hajdi-
na, Hajdoše —Slovenja vas, Dor-
nava—Drava, Skorba —Markov-
ci, Stojnci —Pragersko in Bukov-
ci—Aluminij. 

l.k. 

Mir — za pomoč 
v težkih trenutkih 

štirje podjetni zasebniki so v ponedeljek uresničili svoje nekaj mesecev sta-
re načrte. V Vidmu pn Ptuju so odpdi prvo zasebno pogrebno podjetje v ptujski 
občini. Edi Zaranšek, Janko Jaušovec, Milan Plohi in Ivan Sebela so združili 
četrtinske deleže ter ustanovili podjetje MIR v želji, kot je na otvoritvi dejal di-
rektor Edi Zaranšek, da pomagajo ljudem v najtežjih trenutkih — ob smrti svoj-
cev. 

Dolgo pot so prehodili mladi podjetniki do uresničitve svojega cilja. Izkuš-
nje so si nabirali širom Evrope, rezultat pa je sodoben pristop k dejavnosti, ki ni 
nikomur pri srcu, a jo vsi potrebujemo. V lepem lokalu v centru Vidma boste 
lahko uredili prav vse, kar je potrebno ob smrti svojca ali prijatelja. Podjetje bo 
poskrbelo za uresničitev vseh vaših želja — od prevoza, pokopa, tudi prevoza 
pogrebcev, organizacijo sedmine, objave v radiu in tisku. Delavci podjetja bodo 
na voljo 24 ur na dan. v lokalu od 6. do 21. ure. sicer pa doma. Pokličete lahko 
po telefonih 774-615 in 776-316. Podjetje nudi svoje storitve po ugodnih cenah, 
v kompletni ponudbi kar 40 odstotkov ceneje kot konkurenca. Na voljo imajo 
tri avtomobile, pričakujejo pa še dodatno vozilo za mednarodne prevoze. Po-
godbeno bodo sodelovali z desetimi krajevnimi skupnostmi: Leskovec, Podleh-
nik, Kidričevo, Lovrenc, Cirkovce, Hajdina, Videm. Markovci, Gorišnica, Tr-
novska vas. JB 

Slovesne otvoritve pogrebnega podjetja Mir so se udeležili številni gost-
je, med njimi predstavniki KS Videm, domačega župnišča. SO Ptuj in 
Komunalnega podjetja Ptuj. 

Lepo urejena okolica šole, ki jo teptajo z avtomobili. Pred trgovino in krajevno dvorano ni lepo. 

NAŠE VASI POD DROBNOGLEDOM 

Slabe ceste in Grajena 
Vas, ki smo jo tokrat obiskali, 

je razloženo naselje po vzpetinah 
Slovenskih goric, ob potoku Gra-
jeni in ob cesti Ptuj — Vurberg. 
Kot Zgornjo in Spodnjo Grajeno 
jo omenja že urbar gospoščine 

Vurberg iz leta 1496. Kljub temu 
je kraj danes enotno naselje. 

Naključni obiskovalec opazi, 
da so l judje iz Gra jene dobro si-
tuirani, saj so hiše v kraju lepo 
urejene. Vrtovi so bu jno porašče-
ni s cvetjem, okrasnim grmičev-
jem in drevesi vseh vrst. Skoraj-
da ni starejših in obnovljenih po-
slopij; vse stavbe so novejše, 
mestnega tipa in zgrajene v nad-
stropju. Značilnost tega kraja so 
bile zidane in lesene nadstropne 
hiše; nekaj jih še stoji. Da jih le 
ne bi porušili! 

V Grajeno se pripeljete po as-

faltni cesti, vendar nikar ne vozi-
te prehitro, saj je zaradi premno-
gih nanosov asfalta in lukenj ne-
varnejša kot prenekatera make-
damska pot. Na levi strani vas 
pozdravi naravni park v obcest-

nem ja rku; najbujnejši je pred 
krajevno dvorano in trgovino, da 
skoraj ni opaziti okrasnega grmi-
čevja. Trgovina sicer ima koš, 
kljub temu pa po asfaltni površi-
ni pred njo ležijo papirčki in 
koščki embalažne plastike. 

Park pred poslopjem osnovne 
šole, ki je bilo zgrajeno leta 1947, 
je prelepo urejen. Okna so okra-
šena z rožami, ograja iz žive me-
je je lepo postrižena, pločnik ob 
stavbi je pometen, šolsko igrišče 
je urejeno. Le prostor za parkira-
nje jeklenih konjičkov je premaj-

hen; tako so postavljeni po zele-
nicah. Ob šoli je zabojnik, ob 
njem pa veliko smeti. Precej sla-
bovidni so morali biti tisti, ki so 
stresali smeti vanj. 

Poslopje krajevnega urada je 
na pogled zanemarjeno. Vrt pred 
njim je poln samoraslega bodiča-
stega cvetja in drugega plevela. 
Pred dolgim časom ga je nekdo 
verjetno urejal, potem pa nan j 
pozabil. Za šolsko in krajevno 
stavbo so prostori kmetijske za-

druge. Že ob prvem pogledu na-
nje je vsakomur jasno, da tukaj 
prodaja jo opeko. Svojevrstno re-
klamo zanjo si namreč delajo s 
polomljeno opeko pred trgovino. 
Morda so to novi reklamni prije-
mi? 

Ob že tako uničeni cesti, ki jo 

popravlja Cestno podjet je , ni 
težko najti polomljenih prome-
tnih znakov. Morda je komu od-
več zadnja črka imena kraja? 

Po južnem robu doline je pote-
kal ob levem bregu Drave od 
Grajene proti Ptuju zidan kanal 
rimskega vodovoda za del Peto-
via, ki so ga delno raziskali leta 
1949/50. Po grajenski dolini je 
vodila rimska cesta proti Flavii 
Solvi. V kraju so našli rimski zla-
tnik, ničesar od tega pa obisko-
valec Gra jene ne bo izvedel. 

Zaradi slabih cest, poškodova-
nih prometnih znakov, velike tra-
ve ob cestah, pa lepih hiš, ureje-
nih vrtov in zelenic smo Grajeni 
dali skupno oceno 6,8 točke od 
desetih možnih. 

Marija Samec 
Jože Bračič 

Polomljeni prometni znaki so kazalec slabe kulture. 

Tipična stara hiša v Grajeni. 

Storimo prvi korak 
Občinska zveza prijateljev mladine Ptuj se 

vključuje v teden otroka s programom, izhaja-
jočim iz letošnjega gesla OTROKU ZDRA-
VO IN VARNO OKOLJE, hkrati pa ponuja 
tudi nekaj razvedrila za najmlajše. 
PROGRAM OBSEGA: 

4. 10. ob 18.00 (SŠC) — javna t r ibuna: Do-
življanje stisk in stresov v družini 

Osnovne šole 
— predavanja članov sveta za preventivo 

in vzgojo v cestnem prometu 
— kontrola koles in mopedov 
— likovni izdelki z razstavo na šolah 

— sodelovanje na javni tribuni 
— dnevi brez ocenjevanja 
— popoldanske interesne dejavnosti 

V rtci 
--- odprta vrata vrtcev za otroke, ki niso 

vključeni v varstvo (med 9. in II . uro) 
— prireditve v popoldanskem času (pra-

vljice, plesi, likovne delavnice) 
— Cicidan 
— sodelovanje na javni tribuni 

Zve/a kulturnih organizacij 
— otroške lutkovne predstave ob koncu 

oktobra 

Policija 
— 5. 10. poostren nadzor pred vrtci in šo-

lami ob prihodu in odhodu otrok v celi obči-
ni 

— Cicidan — ogled policijskih vozil 
sodelovanje na javni tribuni 

Svet za preventivo in vzgojo v cestnem prometu 
— predavanja s filmi v vseh šolah občine 

Ptuj 
sodelovanja na javni tribuni 

Mercator sponzor priredite\ pred Blagovnico 
stojnice 
igrala 
otroška modna revija 
ansambel 
brc^placni \ . 'n/. / \iaKC.m za ot ic- i; 

Cicidan 
v petek, 5. 10., od 16. do 19. ure pred Bla-

govnico (Mercator) 
— stojnice 
— igrala 
— brezplačna vožnja z vlakcem 
— likovno dogajanje 
— otroška modna revija (ob 16. uri) 
— družabne igre (taborniki, VVZ) 
— ansambel 
— ogled policijskih vozil 
— športne aktivnosti (športni klubi) 
" lutkovna delavnica (ob 17. uri) 

Predstaviti pa želimo še droben vtis s povr-
šin, imenovanih »otroška igrišča«, ki najbol j 
nazorno kažejo naš odnos do otrok. Prav nič 
se nam ni bilo treba potruditi, da bi staknili 
kakšen zanikrn kotičen, ob katerem hi potr-
kali Ptujčanom na vest. Preprosto: sprehodili 
smo se po igriščih v novem delu mesta in fo-
rografirali porazno stanje: gugalnice so pra-
viloma uničene, les trohni in se lomi, plezala 
so robustna, polna trsk. neprimerna za drob-
ne otroške roke, peskovniki so polni umaza-
nije in ostankov bencina, kar sploh ni prese-
netljivo. saj so avtomobili prav natlačeni 
okoli njih. kjerkoli je to mogoče. 

In čigava so ta »otroška igrišča«? Najbrž 
nikogaršnja, saj noben gospodar ne bi pustil 
propadati nečesa, v kar je navsezadnje vložil 
nekaj denarja . Ampak naša igrišča očitno ni-
majo namena služiti zdravju in veselju otrok. 
Nastala so iz sprenevedanja: nekaj »mora hi-
ti« za otroke. F'a naj bo to en večnamenski 
peskovniki Večnamenski zato, ker služi prav 
dobro tudi vsem živečim psom in mačkom. 

Ali pa . . . piramida! To je zgradbica, v ka-
teri se lahko naskrivaj polula vsak malček, ki 
se mu ne ljubi domov, kaj di^ugega pa \ njej 
skoraj nima početi. Ali pa izdolbeno deblo, 
dolgo dober meter, ki se poševno naslanja na 
nekakšne stopničke brez oprijemkov za roke! 
To naj bi bil. verjemite ali ne, tobogan. Pro-
jektiranje otr('ških igrišč jc res prav nena \ad-
no. Vzdrževa ij-- pa . . . Da burni travi in 
manjkajočih /a - ;eti >pioh ne 
m.-. 

Tale zapis nima namena zmrdovati se nad 
stanjem, ampak pošteno zbosti vse pristojne, 
ki so odgovorni za načrtovanje in vzdrževa-
nje igrišč. Igrišče ni le lepo urejen (!) prostor , 
je predvsem možnost varnega in zdravega gi-
banja za otroke različnih starosti. Takega 
igrišča v našem mestu skoraj ni mogoče najti . 
Se najbol j primerno je igrišče z lesenimi igra-
li v parku ob Dravi, pa tudi novo igrišče v 
Kvedrovi ulici, ki pa, upamo, še ni do konca 
urejeno. 

Pa naj bo naše tokratno opazovanje otro-
ških igrišč le spodbuda za razmišljanje o 
otrocih, ki so (menda) naše največje boga-
stvo. Zanimivo bi bilo izmeriti, koliko več 
prostora namenjamo parkirnim prostorom 
kot prostoru za varno gibanje svojih otrok. In 
koliko več časa namenjamo vožnji z avtomo-
bilom in gledanju televizije kot igri s svojim 
otrokom! Saj, saj, kolikokrat smo že slišali ti-
sto: »Pridem iz službe, lačen, utrujen, potem 
te pa hočejo še otroci . . .« Ampak saj jim do-
sti drugega ne preostane, ko pa imajo samo 
eno mamo in enega očeta. 

Kako bodo uspele prireditve v tednu otro-
ka. kako bomo v bodoče urejali otroška igriš-
ča, kako bomo vsem otrokom zagotovili 
zdravo in varno okolje, je v največji meri od-
visno od nas samih: staršev, vzgojiteljev, pe-
dagogov, zdravnikov in s ploh vseh ljudi, ki 
jim ni vseeno. Morda bo. še preden bomo 
pripravljali novi teden otroka, zrasla v našem 
mestu Zveza družin, kot se imenuje organiza-
cija. ki ponekod po Sloveniji že združuje za-
interesirane starše in otroke v prizadevanjih 
za reševanje nekaterih ključnih in navidezno 
drobnih problemov, s katerimi se srečuje so-
dobna družina. 

Občinska zveza prijateljev mladine Ptuj 
ponuja vsem posameznikom in skupinam so-
delovanje in pomoč. Veseli bomo vsake po-
bude, vsakega predloga, pa tudi kritičnih mi-
sli. 

Vsaka, še tako dolga pot. se prične s prvim 
k-'rakom. 

LPR vVNl O D B O R IN 
S^ KRFTAR 0 / P M PT' 
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ROKOMET 

V soboto in 
nedeljo prvo kolo! 

Končno se bo tudi v sloven-
skem rokometu začelo novo pr-
venstvo, v katerem je v primerja-
vi s prejšnjim kar precej spre-
memb. 

Ženska republiška liga je raz-
deljena v dve skupini. V vzhodni 
bodo igrale tudi članice Drave, 
Ici bodo v prvem kolu gostovale v 
Movem mestu. 

Moška liga šteje 14 ekip, zara-
di ustanovitve medrepubliške li-
ge, v kateri je osem hrvaških in 
šest slovenskih klubov, pa so ob 
Ormožu in Dravi v njej tudi ro-
kometaši Velike Nedelje. V sobo-
to zvečer (19.30) bo v dvorani v 
Veliki Nedelji tekma domačih 
članov z Dobovo, v nedeljo 
(10.30) pa derbi sosedov Or-
mož—Drava. Vse tekme v prvi 
republiški ligi se namreč po no-
vem morajo odigrati v dvoranah. 

Po naši oceni sta prva favorita 
lige STT Rudar iz Trbovelj in In-
les Riko iz Ribnice, druge ekipe 
pa so dokaj enakovredne. To so 
Ormož, Šešir iz Škofje Loke, Ve-
lika Nedelja, Krško, Jadran iz 
Kozine, Drava, Grosupl je , Fer-
rotehna iz Izole, Pomurka iz Ba-
kovec, Dobova, Partizan iz Pred-
dvora in Dol. V Ptuju in Veliki 
Nedelji bo v novi sezoni res veli-
ko tudi kakovostnega rokometa. 

1. k. 

STRELSTVG 

Ptuj boljši od 
Varaždina 

v nedeljo, 23. septembra, je bil 
v Varaždinu 36. t roboj reprezen-
tanc Maribora, Ptuja in Varaždi-
na v streljanju z malokalibrskim 
orožjem."Tokrat je v skupni uvr-
stitvi zmagal Ptuj pred Varaždi-
nom in Mariborom. Ptujski strel-
ci in strelke so osvojili deset, va-
raždinski osem, mariborski pa 
dve medalji. 

I Najbol j zanimivo je bilo na 
tekmovanju mladincev v strelja-
nju z mk puško. Pred štirinajsti-
mi dnevi so Varaždinčani postali 
državni prvaki, Ptuj pa je bil tre-
tji ( tekmovanje je bilo v Beogra-
du). Tokrat pa so zmagali Ptujča-
ni s prednost jo 11 krogov (687). 
Med posamezniki je zmagal do-
mačin Zbudul ja (236) pred An-
drejem Pulkom (236) in Izidor-
jem Pulkom (233). 

V tekmovanju članov z mk pi-
štolo »drulov« je zmagal Slavko 
ivanovič (252) pred državnim re-
korderjem Alojzom Trstenjakom 
(248). 

37. tradicionalni t roboj bo v 
Mariboru. 

1. k. 

JUDO 

Tri medalje za 
Gorišnico 

v soboto je bilo v Celju repu-
bliško prvenstvo v judu za starej-
še mladince. Mladi tekmovalci 
Judo kluba iz Gorišnice so osvo-
jili dve zlati in eno srebrno me-
daljo. Prvi mesti sta osvojila 
Damjan Petek v kategoriji do 78 
kilogramov in Jože Marin v ab-
solutni, torej več kot 95 kilogra-
mov. Mitja Kostevc je v kategori-
ji do 71 kilogramov osvojil drugo 
mesto. Peto mesto je osvojil Jer-
nej Bezjak, sedmo pa Alojz 
Kojc. Nastopilo je blizu 100 tek-
movalcev iz 20 klubov in je 
uspeh Gorišničanov še toliko 
večji. Od tekmovalcev Drave je 
bronasto medaljo v kategoriji do 
65 kilogramov dobil Dobovišek. 

1. k. 

Uspešen konec sezone 
.Atletska tekmovalna sezona se počasi izteka, kajti na programu so 

samo še jesenski krosi. 
Minuli konec tedna se je zbralo v Novi Corici okrog 200 mlajših 

mladincev in mladink iz 15 atletskih klubov iz celotne Slovenije in tek-
movalo za naslove republiških prvakov. Kljub koncu tekmovalne sezone 
so bili doseženi solidni rezultati; to predvsem velja za mladinsko štafeto 
Ptuja 4 X 300 m, ki je v tej panogi z veliko prednostjo dobila tek z 
2:25,77 pred IBL Olimpija (2:31,91). .Mladi atleti so za malenkost 
zgrešili državni rekord, ki ga ima ŽAR iz Ljubljane. Prav tako je za las 
zgrešil rekord Jerenko v teku na 300 m s 35,23. Med nastopajočimi atle-
ti sta bila v ospredju med mladinci Jerenko iz Ptuja, ki je kar 4 krat do-
bil zlato odličje (100 m, 300 m, 4 x 100 m in 4 x 300 m), pri mladin-
kah pa domača tekmovalka Zaričeva, ki je prav tako 4 krat stala na 
najvišji stopnički. 

Ko potegnemo črto po dvodnevnem tekmovanju, lahko vidimo, da 
so Ptujčani po beri medalj daleč pred konkurenti: 9 zlatih, 1 srebrna, 3 
bronaste medalje. 

Prvi dan tekmovanja so atleti 
R u j a osvojili 3 zlate, 1 srebrno 
in 2 bronasti medalji . Posebno 
velja omeniti dvojno zmago v te-
ku na 100 m: I. Jerenko — 11,49 
2. Iskra — 11,40. Prav tako velja 
omeniti prvo mesto Preloga na 
3000 m, ki je s silovitim finišem v 
zadnjem krogu premagal vse tek-
movalce (9:15,66). V tej discipli-
ni je bil drugi tekmovalec Ptuja 

Makovec šesti. V metu diska za 
mladinke je bila daljavo 29,32 
Romana Šega tretja. Prav tako je 
izvrsten rezultat dosegla štafeta 
mladincev 4 x 300 m (2:25,77) 
in postala republiški prvak. V 
skoku v daljavo je bil Kokot s 
620 cm tretji. V teku na 300 m za 
mladinke sta bili Kotarjeva 
(42,08) četrta, Rozmanova 
(42,53) pa peta. V metu kopja za 

mladince je bil Žlebnik osmi. 
Drugi dan tekmovanja je bil 

za ptujske atlete začetek odličen, 
kajti medalje so se vrstile kot po 
tekočem traku. Prvo zlato meda-
ljo drugega dne je dobila Roz-
manova na 100 m (12,44) v metu 
kopja Šegova (38,44 m) hkrati pa 
je potekal tek na 1500 m z ovira-
mi, kjer je imel Ptuj dva tekmo-
valca. Ponovno je zmagal Prelog 
(4:33,11) in tako v dveh dneh po-
stal dvakratni republiški prvak. 
Makovec je bil peti, prav tako 
peto mesto je osvojil Pralija v te-
ku na 1000 m in Lenart v metu 
kladiva. V skoku v višino je bil 
Petrovič četrti. Štafeta 
4 X 100 m (44,22) je postala re-
publiški prvak. V teku na 600 m 
za mladinke je bila Kotarjeva 
tretja (1:38,90). V troskoku je do-
segel s 13,48 m Kokot prvo me-
sto. 

V Ptuju je zelo nadarjena ge-
neracija mladih atletov in atle-
tinj, ki krojijo vrh tako na repu-
bliškem kot na zveznem tekmo-
vanju. LZ. 

Odličen start fantov v republiški ligi 
NAMIZNI TENIS 

Naslov ni pomota : fantje 
NTK Petovia so se z osvojitvijo 
drugega mesta v drugi namizno-
teniški ligi uvrstili v prvo sloven-
sko ligo. Da javnosti o uspehu 
fantov nismo obvestili, res ni v 
redu, vendar smo namiznoteni-
sarji skromen kolektiv in se nam 
zdijo rezultati samoumevni, saj 
dobro delajo vse strukture v klu-
bu, za proslave ni denarja . Pa se 
od tega ne živi; potrebni so re-
zultati in zmeraj nova dokazova-
nja kvalitete. To je vodilo dela v 
klubu. Napredovanje v prvo Slo-
vensko ligo so priborili: Jernej 
Šomen, Blaž Brodnjak, Urh Stra-
šek, Nino Križe in Petja Janže-
kovič. 

To soboto pa so že imeli 
ognjeni krst, in to presenetljivo 
dobro. V prvem kolu dopoldan 
so premagali Piran s 6:3. Trikrat 
je zmagal Tancer, dvakrat Brod-
njak, eno zmago je prispeval 
Strašek, neuspešen je bil Janže-

kovič. Popoldan pa je gostovala 
Semedela iz Kopra. Rezultat je 
bil 7:2. Po trikrat sta zmagala 
Tancer in Brodnjak, enkrat Stra-
šek, ponovno pa je bil neuspešen 
Janžekovič. Fantom čestitke za 
uspešen debi in želje, da ne bi 
igrali samo eno leto v elitni ligi 
Slovenije. To pa lahko uresničijo 
samo z delom. 

Dekleta pa so 26. septembra 
gostovala pri Mundusu FB iz Va-
raždina. Ta se je v tej sezoni 
okrepil z dvema mladinskima ra-
prezentantkama iz mladosti Za-
greb, Šišakovo in Severjevo. 

Po odličnih igrah je že kazalo 
na presenečenje, vendar dekleta 
Petovie niso vzdržale in so tesno 
izgubile s 5:4. Poraz ni tragičen, 
saj Mundus ne more v tej sestavi 
izgubiti nobene tekme. 

Že v soboto, 29. septembra, pa 
so šle ponovno na gostovanje v 
Zagreb k ekipi Miškine. Po veliki 
borbenosti je zmagala Petovia s 
5:3. Tudi v nedeljo, 30. septem-
bra, je bilo novo gostovanje pri 
naslednjem okrepljenem favoritu 
Maratonu iz Zagreba in pono-
vno tesen poraz s 5:4. Najuspeš-
nejša in najborbenejša igralka je 
bila Marinkovičeva, po pričako-
vanju solidna Čerčetova, popol-
noma pa je odpovedala druga 
igralka Karničnikova, ki ima naj-
več »zaslug«, da ni prišlo do pre-
senečenj v Varaždinu in Zagre-
bu. 

V soboto, 6. oktobra, ob 17. 
uri igra Petovia doma proti ekipi 
iz Našic, v nedeljo pa proti bi-
všemu prvoligašu Metalcu OLT 
iz Osijeka (tekma bo ob 10. uri). 
Ljubitelji namiznega tenisa, va-
bljeni. 

IP 

Silva Razlag 
na svetovni 

pokal 
Od tretjega do sedmega okto-

bra bo v Obersheimu v (Zvezni 
republiki) Nemčiji 2. svetovni 
kegljaški pokal za zmagovalne 
ekipe z državnih prvenstev. Jugo-
slovanske prvakinje so že šest let 
zapored kegljačice celjskega 
Ema, kjer trenira tudi Silva Ra-
zlag. Zaradi uspešnega nastopa-
nja na turnirjih v pripravljalnem 
obdobju s e j e Silva uvrstila v eki-
po, ki bo nastopila na svetovnem 
pokalu. 

Kegljačice pričakujejo ponovi-
tev lanskega uspeha in ubranitev 
naslova, kljub temu da v Nemči-
jo odha ja jo z mešanimi občutki, 
saj se bosta obe Nemčiji prav v 
času svetovnega pokala združili, 
pri nas pa potekajo nasprotni 
procesi. Kljub temu so kegljačice 
optimistke. MS 

Lanskoletne zmagovalke svetovnega pokala se bodo trudile, da naslov 
ubranijo. 
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»Na športnih stezah se kali volja, jekleni želja in se zastavljajo 
daljni cilji. Priti do njih je tekmovanje s samim seboj in z drugim,« Je 
med drugim več kot 300 nastopajočim in številnim mladim na tribunah 
pred začetkom tekmovanja povedal ravnatelj cirkovške osnovne šole Bo-
gomir Jurtela. 

Osnovna šola Cirkovce je bila 
letos s k u p a j z Z T K O in Atlet-
skim k lubom P tu j organizator ica 
7. o l impi jade mladost i . Priredi-
tev n a j bi sicer bila ob dnevu 
mlados t i v lanskem šolskem letu, 
v e n d a r so jo moral i zaradi izred-
n o s labega v remena dvakra t pre-
ložiti. T a k o so ravnatel j i osnov-
nih šol določili sobotni , sredi se-
zone t rganja grozdja nekol iko 
ponesrečen i termin. Vendar je 
p tu j sk i s tadion k l jub temu vrvel, 
t ekmovalce z mentor j i pa je po-
slalo 13 p tu jsk ih osnovnih šol. 

Za ravnate l jem Bogomirom Jur-
telo sta j ih pozdravi la še p tu jska 
ministr ica za šolstvo Krist ina 
Šamper l -Purg in p redsedn ik IS 
J anez Lah, na to pa so učenci iz 
C i rkovc še zaplesal i . 

Različne t ekmova lne discipli-
ne so se vrstile tekoče, tako da so 
celo nadoknad i l i nekol iko v za-
četku pr ide lane z a m u d e in kon-
čali p o urn iku , vsakole tni napo-
vedovalec ravnate l j Valter Pli-
beršek pa je pr i redi tev spre tno 
povezoval , usmer ja l tekmovalce 

in klical dob i tn ike medal j . Ti so 
dosegl i neka j odl ičnih rezulta-
tov, kot so ugotavl ja l i s trokovni 
delavci Atletskega k luba Ptuj. 

Žal se naravni talent i vse preveč-
kra t ka r izgubi jo . Vendar so bili 
v sa j v sobo to vsi najbol jš i , od 
p ion i rčkov 3. r az redov do osmo-
lolcev, nad svoj imi zmožnos tmi 
navdušen i . P redvsem svojih do-
br ih uvrstitev niso pričakovali , 
večina jih ni t ren i ra la in so tek-
moval i prvič ali drugič . 

Ob 7. olimpiadi mladosti so 
nam povedali: 

Valter Pliberšek, povezovalec 

prireditve, sicer ravnatelj O Š Cir-
kulane: »Ol imp iade mladost i po-
vezujem že od vsega začetka. 

Dolga leta sem bil namreč vodja 
sodniškega zbora pri Atletskem 
klubu Ptuj in sem pač dobil to 
nalogo. Prvotno je bilo zamišlje-
no, da bi se na s tad ionu zbrali 
učenci vseh osnovnih šol, se dru-
žili, spoznaval i , spri jatel jevali , 
vendar je p r ihod povezan z de-
na r j em, t ako da so seda j gledalci 
p redvsem učenci mestnih šol. 
Men im pa, da n a m da vsako sre-
čan je neka j novega. To bi lahko 
bil m o t o prireditve.« 

Bogomir Jurtela, ravnatelj O Š 
Cirkovce, soorganizatorice pionir-
ske olimpiade: »Z vsako organi-
zaci jo je veliko dela , s to še pose-
bej , sa j se na prireditev pr ipra-
v l j amo že od lani. Žal je ob dne-
vu mladost i deževa lo ; ravnatelj i 
o snovn ih šol smo določil i današ-
nji dan in menim, da j e v redu. 
Udeleži lo se je 13 šol, t ako kot 
lani. Zahva l ju j em se de lovnim 
organ izac i jam, obr tn ikom in 
vsem, ki so d e n a r n o , organizaci j -

sko ali kako d rugače pomagal i .« 
Milan Cimerman, magister te-

lesne vzgoje, k! strokovno sprem-
lja ptujsko atletiko že od leta 
1967: »Po vseh teh letih lahko tr-
d im, da dosega jo osnovnošolc i 
zaradi zgodnejše zrelosti in po-
spešene rasti danes bol jše rezul-
tate kot nekoč. Ce je s tem zdru-
ženo še s t rokovno delo učitel ja, 
so rezultati lahko vrhunski . Tudi 
d a n e s je bilo doseženih neka j iz-
vrstnih rezultatov. Vsekakor je 
p ioni rska o l impiada izhodišče za 
p o d m l a d e k at letskega k luba , 
venda r je nada l jn i uspeh odvisen 
od z a n i m a n j a samih učencev, 
v z p o d b u d e učiteljev, razumeva-

nja staršev in razmer v k lubu. Ob 
rezultatih, ki Jih dosegamo na ni-
voju osnovnošolcev in mladincev v 
Sloveniji in Jugoslaviji, si Ptuj za-
služi stadion z umetno maso.« 

Rezultati: Pionirji: 60 m 3. in 
4. razred: 1. Zoreč , 1. S., 9,08 
sek.; 2. Tur in , O. M., 9,18; 3. 
Mere, T. Ž., 9,22; 60 m 5. in 6. ra-
zred: 1. Šneberger , F. O., 8,37; 2. 
Deželak, Dor. , 8,53; 3. Papst , O. 
M., 8,75; 100 m: 1. Mikolič, F. 
O., 12,66; 2. Leskovar, O. M., 
13,50 3. Korez, Podi., 13,69; 
300 m: Potočnik, Cir., 40,94; 2. 
Serdinšek T. Ž., 42,28; 3. Majr ič , 
T. Ž., 43,06; 1000 m: 1. Vršič, T. 
Ž., 3:09,59; 2. Jus , Podi., 3:16,90; 
3. S ta jnko, F. O., 3:19,62; skok v 
daljavo: 1. Turnšek, T. Ž., 
484 cm; 2. Prelog, Dor. , 441; Za-
fošnik, Cir., 443; skok v višino: 1. 
Kirbiš, Kid., 160 c m ; 2. Učakar , 
F. O., 155; 3. Rotar , T. Ž., 155; 
met žogice: 1. Gole , Dor. , 
58,8 m ; 2. Perkovič, Cir., 56,1 m ; 
3. Arnuš, O. M., 50,7 m ; suvanje 
krogle: 1. Krajnc , F. O., 12,9 m ; 
2. Cizerli, Dor. , 11,8 m ; 3. Gre-
gorec, F. O., 11,5; štafeta: 1. OŠ 
T. Žnidar iča , 2. OŠ O. Meglič, 3. 
OŠ F. Osojn ika . Pionirke: 60 m 
3. in 4. razred: 1. Repič, T. Ž., 
9,91 sek.; 2. Grčič, T. Ž., 10,00; 

3. Vogrin, Dor. , 10,03; 60 m 5. in 
6. razred: 1. lic, T. Ž., 8,65 sek. ; 
2. Frangež, Cir., 8,74; 3. Bratu-
šek, Dor. , 9,18; 100 m: 1. Cačko-
vič, O. M., 14,37 sek.; 2. Rogelj , 
F. O., 14,65; 3. Majcen , Dor. , 
14,89; 300 m: 1. Vrečar^ O. M., 
48,50; 2. Serdinšek, T. Z., 49,50; 
3. Brodnjak , Dor. , 50,94; 600 m: 
1. Vaupotič , Vid., 1:55,81; 2. Fa-
rič, F. O., 1:55,97; 3. Prah, Cir., 
1:57,40; skok v daljavo: 1. 
Grame , T. Ž., 415 c m ; 2. Voga, 
Cir., 414; 3. Gabrovec , O. M., 
412; skok v višino: 1. Pučko, T. 
Ž., 150 cm; 2. Pleteršek, Cir. , 
145; 3. Kovačič, T. Ž., 135; met 
žogice: 1. Bezjak, I. S., 47,6 m ; 2. 
Čeh , T. Ž., 38,5; 3. Kolar, O. M., 
37,2; suvanje krogle: 1. Go jko -
šek, I. S., 10,1 m ; 2. Ojstršek, O. 
M., 9,0; 3. Nemec , Dor. , 9,0; šta-
feta: 1. OŠ O. Meglič, 2. OŠ T. 
Žnidar iča , 3. OŠ Dornava . 

Po posebni vrednostni lestvici 
sta abso lu tno na jbol j ša rezultata 
dosegla Boštjan Kra jnc , F. O., ki 
je sunil kroglo 12,91 m, in J a n j a 
Pučko, T. Ž., ki je skočila v viši-
no 150 cm. Za dosežena uspeha 
sta prejela posebna pokala . 

M c Z 

Zmagovalke dekliške štafete so učenke 5., 6., 7. in 8. razreda O Š Olge 
Meglič. Lani so v nekoliko spremenjeni sestavi osvojile srebro. 

Zadnji meter četrtega tekača v zmagovalni štafeti so mladi gledalci bur-
no vzpodbujali. 

ODPRTO PISMO STEČAJNEMU UPRAVITEUU 

HIKO OLGA 
MEGLIČ PTUJ 

Glede na vaše poslanstvo pn 
odloči tvah o nada l jn j i usodi »Ol-
ge Meglič« Vam b o m o posredo-
vali nekatere poda tke o obratu 
Dobr ina . 

Pred 38 leti se je tu zaposli lo v 
pletarni okrog 20 delavcev. Po-
tem je tu število naras lo na tudi 
do 50 zaposlenih , na domovih pa 
je dela lo tudi do 25 kooperan tov . 
S počasnim uk in j an j em pletarske 
pro izvodnje s e j e pred štirinajsti-
mi leti delo nadomes t i lo s kovin-
skim p rog ramom. Stroje smo iz 
Ptuja dobivali v večini stare in 
do t ra j ane , pa smo jih popravl ja l i 
in čuvali kot svoje. Ko smo pred 
štirimi leti začeli preseljevati 
kmetijski p rogram, ki je bil v 
obratu v D o l a n a h odr in jen na 
stran, smo z veliko voljo prijeli 
za delo in v k ra tkem času pripra-
vili p ro izvodnjo za trg. To so bili 
izdelki, izdelani po več let starih 
SIP-ovih načrt ih . Razmišljali 
smo, dodela l i stare nakladalce , 
osvojili več vrst novih konzol, iz-
delali načrte in nove izdelke, ki 
j ih tržišče že k u p u j e . To so: čelni 
t raktorski nak lada lec 1000, zad-
nji t raktorski nak lada lec 1000, 
zadnj i t raktorski nak lada lec 500, 
velike za jemalke za zemljo, pa-
letne vilice in drugo . Zato si 
upravičeno u p a m o trditi , d a j e ta 
p rogram naš in ga ne dovol imo 
prodat i tu jcu za neka j ušivih ši-
lingov. 

Vemo, da se pri nas ni ustvari-
la vsa ta izguba, in vemo, da delo 
ne pr inaša izgube. Da pa tržišče 
išče naše izdelke, se vidi tudi po 
tem, da je za ta p rog ram zainte-
resiran mlad pod je tn ik , naš bivši 
referent p roda je , ki je tržišče pri 
nas že raziskal. S e d a j k u p u j e 
p rogram in ga hoče odvleči iz 
Haloz. S tem se n ikakor ne more-
mo strinjati in zah tevamo, da 
os tane tu, v Halozah . 

Vsa leta smo zahtevlai obra-
čun s t roškovnega mesta, pa tega 
nihče v D O ni hotel izvajati , ker 
je bil na drugi strani Haloz pro-
gram, ki se ga je mora lo podpre-
ti. Tako starejši delavci s toj imo 
že tretjič pred vrati, ki se nam za-
pirajo, ne oziraje se na naše re-
zultate dela. 

»Olga Meglič« je imela dobre 
rezultate do pričetka g radn je no-
ve tovarne v Dolanah . Od takrat 
pa je šlo samo navzdol. Tudi mi 
bi potreboval i ogrevani objekt , v 
katerem bi lahko delali v nor-
malnih razmerah pozimi in ob 
slabem vremenu. Tako smo bili 
vse zime z u n a j na mrazu. Pa se je 
govorilo, da m o r a m o na jp re j 
spraviti v pogon obrat Dolane , 
da bo ta velika tovarna ustvar ja-
la d o h o d e k za vse nas. Seda j je 
rezultat te tovarne na d lan i : ne-
discipl ina, nedelo in tatvine. Za 
vse to pa bi seda j prodal i nas, ki 
smo varčevali pri vsakem vijaku 
in delali v težkih razmerah. Raz-
mišljali in delali smo tudi , da se 
o d c e p i m o od mat ične DO, pa 
nam je statut to onemogoča l . 

Pred t remi leti, ob nas topu pri-, 
silne uprave pod vods tvom An-
tona Zorca , smo mislili, da se za 
naš obra t obe ta jo boljši časi. 
N a j p r e j se je p roda lo 8 hektar jev 
zemlje, kjer so bili včasih vrbovi 
nasadi . Kupi lo se je n e k a j stro-
jev, pa so n a m jih na vseh zbor ih 
in sestankih spotikali , kot da so 
nam jih podar i l i , kot da si v 
osemin t r idesedh letih n ismo zra-
ven osebnih d o h o d k o v zaslužili 
ničesar. E labora t za investicijo je 
bil izdelan v letu 1988. Grad i lo 
n a j bi se 1299 m^ delovnih pro-
storov. Obiskale so nas komisi je 
iz občine in republ ike in si ogle-
dovale našo revščino. Sredstva 
za nerazvita pod roč j a pa so osta-
la v Ptuju , k jer so adapt i ra l i 
upravne pros tore , in se n a m e n j a -
la za dogradi tev pros torov v Do-
lanah. 

To p i smo smo se odločili napi-
sati tudi zato, da b o d o vedeli vsi 
delovni l judje , ki zd ružu je jo 
sredstva za nerazvita področ ja , 
da velikokrat teh sredstev ne do-
bi tisti, ki so mu bila n a m e n j e n a . 

Ko so po lanski u jmi obiskali 
ha loško področ je razni s t rokov-
njaki , so na veliko govorili o raz-
voju in pomoči Ha lozam. P o m o č 
je dobi la tudi D O »Olga Me-
glič« za naš obrat , ki je bil v ce-
loti poplav l jen , pa n a m je vod-
stvo D O po več u rgencah dotaci-
jo prikri lo. 

To, da se zapre obra t in odpe-
lje rentabi lni p rogram, gotovo ni 
razvoj Haloz, sa j s tem vzamemo 
kruh tr ideset im d ruž inam, ki so 
se prisi l jene izseliti, kaj t i od tiste-
ga malega koščka haloške ilovice 
ne more jo živveti. Sa j ne ta rna-
mo in ne p ros imo, samo de lo 
nam pusti te in ds to malo zasluž-
ka za preživetje. 

Za nada l j evan j e p ro izvodn je 
p o t r e b u j e m o samo min ima lna 
obra tna sredstva, pa b o m o doka-
zali, kot že nešte tokrat , da tud i 
Haložani neka j zmoremo . Za ob-
stoj obra ta smo pr ipravl jeni de-
lati tudi z u n a j de lovnega časa. 
Ne želimo pa si takšnih tuj ih go-
spodar jev , ki bi pr ihaja l i k n a m 
samo po d o h o d e k , za razvoj Ha-
loz pa j im je malo mar . 

Delavci obra ta Dobr ina 

ZDRSNILA PO NASIPU IN V 
DREVO 

Prejšnji ponede l j ek , 24. sep-
tembra , se je po cesti od Ftuja 
proti Ormožu pel ja la z osebnim 
av tomobi lom Silva Srša iz Vešči-
ce 36 v KS Razkrižje, občina 
Ljutomer . V Cvetkovcih je na 
ravnem delu ceste ob 16.40 dohi-
tela osebni avto in pričela zavira-
ti. Zarad i mokrega vozišča jo je 
začelo zanašat i , zape l ja la je na 
desno bank ino , z nje je zdrsnila 
na nasip, p o ka terem je še neka j 
časa drsela in po tem z levo bo-
čno s t ran jo av tomobi la treščila v 
drevo. H u d o p o š k o d o v a n o so 
prepel jal i v p tu j sko bolnišnico, 
k jer so ji nudil i n a j n u j n e j š o po-
moč, po tem pa jo prepel jal i v 
mar iborsko bolnišnico. 

STRELI NA Ž E N O IN HČER-
KO 

Prejšnji torek so miličniki pri-
peljali k p re i skova lnemu sodni-
ku 50-letnega Jože ta S. iz Podlož 
1, KS Ptujska Gora . Žena je mo-

ža prijavila, da j o je skušal umo-
riti s tem, da je n a n j o in na 
14-letno hčerko streljal s pištolo. 
Domnevn i stori lec se je en dan 
skrival, p reden so ga prijeli. Prei-
skovalni sodnik j e zan j odredi l 
pr ipor . 

S PREHITEVANJEM V SMRT 
V petek, 28. sep tembra , ob 

11.35 je po magistralni cesti Haj -
d i n a — M a c e l j vozil osebni avto 
34-letni Ekrem Leši iz Miklošiče-
ve 6 v Ptuju . Z u n a j nasel ja Sta-
nošina, KS Podlehnik , je začel 
prehitevati ko lono osebnih avto-
mobilov. T e d a j mu je nasprot i 
pripeljal tovorn jak , zato je Leši 
os t ro zavil na svojo desno stran 
in to pred osebni avto, ki ga je 
vozil 21-letni Jasmin Papič iz 
D o b o j a v BiH. Pri tem je Lešijev 
avto začelo zanašat i in je trčil v 
ogra jo mostu čez po tok Rogatni-

co, od tam g a j e odb i lo v Papičev 
avto, ki je trčil van j in vozilo se 
je prevrni lo na s t reho. Ekrem Le-
ši j e padel iz vozila in se pri tem 
tako h u d o poškodova l , da je 
umrl na kra ju nesreče, n jegova 
sopotnica Irena K r a j n c iz Ptuja 
pa je bila le lažje poškodovana . 

DRUGA STRAN RESNICE 
V Tedniku z d n e 20. septem-

bra smo pod nas lovom »Pred 
znakom ni ustavil« poročal i o 
prometni nezgodi , v kateri sta bi-
la udeležena voznika osebnih av-
tomobi lov Franc Glaža r in Ante 
Glavaš . V zvezi s tem nam je 
Franc Glažar iz Ptuja , Ilčeva 8, 
poslal tale p o p r a v e k : »Nisem 
peljal od Vidma proti Selom, 
temveč iz Ptuja proti Zgorn j i Pri-
stavi skozi Tržeč. Ni res, da jaz 
nisem ustavil p red znakom stop, 
to je le enos t ranska izjava vozni-
ka Anteja Glavaša in njegovih 
sopotnikov, kar bo potrdi la so-
potnica v mojem vozilu. Nobe-
den od voznikov in sopotn ikov 
ni bil težje poškodovan , vsi le la-
žje.« 

MLADOLETNICA ZA VOLA-
N O M 

V nedel jo , 30. sep tembra , ob 
11.30 se je po lokalni cesti iz Kr-
čevine pri Ormožu proti Šalov-
cem peljala s s toenko 14-letna D. 
T. iz Ormoža , seveda brez vozni-
škega dovol jen ja . Na cesti se je 
srečala s 14-letnim S. Š., ki je vo-
zil kolo z mo to r j em po sredini 
cestišča, na sedežu za nj im pa je 
sedel še 12-letni D. P., oba iz Or-
moža. Prišlo je d o t rčenja , v kate-
rem je bil S. S. h u d o ranjen in so 
ga prepeljal i v p tu j sko bolnišni-
co, njegov sopotn ik pa je dobil le 
lažje poškodbe . 

F F 

Poškodbe s strojem za ličkanje koruze 
Smo v času za mnoge najlepšega dela leta. Kmetje hitijo pospra-

vljati sadove svojega dela in naravine radodarnosti. V veliko pomoč jim 
je industrija, ki jim s svojimi izdelki omogoča hitrejše delo, manj fizične 
obremenitve in manjšo rabo delovne sile. V bitki s časom pa se marsi-
kdaj pozabi na varnost. Žal imamo na Kirurškem odd. Splošne bolnišni-
ce dr. J. Potrča v Ptuju prepogosto opraviti s poškodovanci z delovnimi 
stroji. Danes ne želim opozarjati na poškodbe s traktorji, motornimi ža-
gami, krožnimi žagami itd., temveč na poškodbe, ki jih povzroča delo s 
strojem za ličkanje koruze ali — popularno imenovanim »kožuhačem«. 

Mnogim se toži za nekdan j im 
večernim in nočn im družen jem 
l judi ob velikem k u p u koruze, 
p r i je tnem klepetu , dobr i jedači 
in pijači. Lepo kmečko delo je 
pozab l j eno . M o g o č e si to opravi-
lo želi jo danes tisti, ki so zaradi 
svojega ma lomarnega dela s stro-
j e m ostali invalidi . 

Ko se pole t je prevesi v jesen, 
vsi u p a m o , da bo zmečkanih pr-
stov in rok man j . Tud i letos, kot 
že leta prej , se n a m želje ne ures-
n ičuje jo . Opozor i l i so nas, da 
ma lomarnos t zopet pobi ra svoj 
davek . Ne zameri te , ker večkrat 
u p o r a b i m besedo malomarnos t , 
venda r ne vidim drugega vzroka 
za poškodbo . 

Preprost , sicer pa učinkovit 
s t ro j se ob neprav i lnem delu z 
n j im spremeni v uničevalca člo-
veških rok, kar pa ima za sabo — 
vemo, kakšne posledice . Njegov 
na jnevarne jš i del so z grobo gu-
m o obloženi valji , p red katerimi 
nas varuje zašči tna mreža. Da bi 
bi lo de lo hitreje oprav l j eno , lju-

d j e ods t r an i jo zaščito in na to 
med o b r a t o v a n j e m z roko ali 
k ra tko pal ico b r ska jo med storži, 
da bi odstrani l i oviro. Res je, da 
j im to na jvečkra t uspe, žal pa se 
med valji p repogos to zna jde jo 
tudi n j ihove roke. G u m a potrga 
kožo s prstov in dlani . N a v a d n o 
j im uspe roko zadržat i , da ne pri-
de d o poškodovan ja podlaht i . 

Mine kar neka^j časa, p reden se v 
vsej panik i , ki pri tem nas tane , 
izklopi stroj . Pogosto je potreb-
no valje tudi razstaviti ali pa j ih 
zavr t i jo v nasprotn i smeri. O b 
hudi telesni bolečini se poškodo-
vanec zgrozi pri pogledu na po-
š k o d o v a n o roko ali to, kar je od 
n je ostalo. Postavl ja jo si vpraša-
n ja , kako se j im je lahko to zgo-
dilo. » N a e n k r a t je bila roka med 
valji ,« povedo ob p r ihodu v bol-
nišnico. 

Poškodovance na jp re j pregle-
d a m o v specialistični kirurški 
ambu lan t i . G r e za zelo t ipične 
poškodbe , kjer so poškodovan i 
mehki deli prstov in dlani . Kosti 

največkrat niso poškodovane , 
os tane jo pa brez krožnega po-
krova (koža je »slečena«). Koža 
je največkrat krožno p rek in jena 
ob bazi in po tegn jena proti vrhu 
prsta ali pa man jka . V globini 
ran se vidi jo razgal jene kite in 
kosti. O p a ž a m o , da včasih pri 
poškodovancu rana ni vidna, so 
pa mehki deli st isnjeni in s tem 
je pr izadeta cirkulaci ja krvi, kar 
se lahko konča tudi z ampu tac i j o 
prstov. Rane so zelo umaz a ne in 
v njih n a j d e m o koruzo, l ičkanje, 
prst itd. Na jpogos te j e sta poško-
dovana četrti in peti prst. redko 
palec. Ocen imo težo poškodbe 
in se od loč imo, ali je po t reben 
t ranspor t na oddelek za plasti-
čno kirurgijo d ruge zdravstvene 
us tanove ali pa b o m o nadal jeval i 
zdravl jen je v naši bolnišnici . 

Rane kirurško osk rb imo tako j 
ali pa po tem, ko nap rav imo toa-
leto rane, p o č a k a m o neka j ur, da 
se na tančne je pokaže meja med 
živim in mrtvim tkivom. Bolnike 
zaščit imo z an t ib io t ikom, dob i jo 
an t i t e tanusno zaščito, zdravila za 
izbol jšanje mikrocirkulaci je , laj-
šamo j im bolečine. Zdrav l j en je 
je do lgo t ra jno in zahteva potr-
p l jenje zdravstvenega osebja in 
samega poškodovanca . Veliko 
vlogo pri tem igra f iz ioterapi ja 
kot končna faza zdravl jen ja . 

Inval idnost je žal prepogos t 
spremljevalec te vrste poškodb . 

Izguba prstov, n j ihova slaba gi-
bljivost, izguba cele roke, psiho-
t ravma so p rehud davek človeške 
malomarnos t i . 

Nudenje prve pomoči je po-
memben člen v verigi zdravljenja 
poškodovancev. Potrebno je kar 
najhitreje osvoboditi roko izmed 
valjev in pri tem paziti, da ne pri-
de do dodatnega travmatiziranja. 

Ne priporočamo spiranje ran ali 
uporabe raznih antibiotičnih pra-
škov ali sprejev, kot včasih vidi-
mo. Odstranimo le grobo umaza-
nijo, nato roko sterilno pokrije-
mo, priročno imobiliziramo in po-
škodovanca transportiramo v bol-
nišnico. Poškodovancu ne smemo 
dajati napitkov ali hrane, ker Je 
pogosto potreben poseg v splošni 
anesteziji. 

Na koncu želim še enkrat opo-
zoriti na s t rpnost pri delu. Upo-
števajte navodi la proizvaja lca , 
ne ods t ran ju j t e zaščite, s troj pred 
čiščenjem ustavite, ne dela j te 
pod vplivom a lkohola ali u t ruje-
ni, s s t rojem na j ne de la jo otroci , 
da se spravilo pr idelka ne konča 
z inval idnost jo . 

Dr. .Alojz Kra jnc 

TEMUIK 
TEDNIK je naslednik Ptujskega 
tednika oziroma Našega de/a, ki 
ga je ustanovi! Okrajni odbor O F 
Ptuj leta 1948. 
Izdaja Zavod za časopisno in ra-
dijsko dejavnost RADIO-TEDNIK 
PTUJ. UREDNIŠTVO: Franc La-
čen (direktor in glavni urednik), 
Ludvik Kotar (odgovorni ured-
nik), Jože Šmigoc (pomočnik 
odgovornega urednika in lek-
tor), Štefan Puinik (tehnični 
urednik); Jože Bračič, Ivo Ciani, 
Majda Goznik, Darja Lukman, 
Martin Ozmec, Vida Topolovec, 
Nataša Vodušek in Milena Zupa-
nič (novinarji). PROPAGANDA: 
Oliver Težak. NASLOV: Radio-
Tednik, Raičeva 6, 62250 Ptuj, 
p.p. 99; tel. (062) 771-226; faks 
(062) 771-223. Celoletna naro-
čnina 350 dinarjev, za tujino 600 
dinarjev. ŽIRORAČUN pri SDK 
Ptuj: 52400-603-31023. Tisk: GZP 
Mariborski tisk Maribor. Na pod-
lagi zakona o obdavčenju proiz-
vodov in storitev v prometu je 
TEDNIK uvrščen med proizvode 
za katere se temeljni davek ne 
plačuje. 


